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. . . naleznete na str. 6 . . . čtěte na str. 28–29
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KULTURNÍ A INFORMAČNÍ CENTRUM MĚSTA PŘELOUČE VÁS ZVE

Školní jídelna Přelouč zahajuje provoz od 4. 9. 2023

Vážení spoluobčané,

připomínáme, že z důvodu velké 
a dlouho plánované opravy se od
středy 9. 8. 2023 uzavírá provoz
přes lávku na Slavíkovy ostrovy.
Oprava lávky je naplánovaná až
do konce tohoto roku.

Děkujeme za pochopení.

Ve dnech pondělí až pátek od 7 do 16 hodin nebude možné parkovat přímo před budovou
základní školy v Kladenské ulici.

Pro rodiče přivážející děti do školy bude umožněno zastavení vozidel na parkovišti u sportovní
haly, odkud bude přístup k hlavnímu vstupu do budovy školy. Toto opatření vejde v platnost

v průběhu měsíce září. Děkujeme za pochopení. 

O velice náročné rekonstrukci budovy školní jídelny
v našem městě jsme psali již mnohokrát. S velkou rados -
tí od 4. září 2023 se začátkem nového školního roku za-

hajuje nová jídelna a kuchyně svůj provoz pro všechny
své strávníky. Dne 1. září 2023 byly nově zrekonstruova-
né prostory zpřístupněny v rámci Dne otevřených dveří
široké veřejnosti. 

Upozornění pro rodiče žáků základní školy v Kladenské ulici
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lení výjimky z podmínky hlavního vlastníka
vodohospodářské infrastruktury ve složce od-
padní voda na území města Přelouče. Rada
také jmenovala výběrovou komisi pro výběro -

vé řízení na vedoucí pracovní místo ředitel-
ky/ředitele Technických služeb města Přelou-
če, jejímž předsedou byl jmenován Ing. Ivan
Moravec. Na vědomí se mimo jiné také vzal

zápis Komise místní samosprávy Tupesy ze
dne 9. 8. 2023.

Veškerá usnesení z rady města naleznete
na stránkách města.                       Text – MG

Letní středeční koncerty na náměstí
Od 21. června až

do 6. září se každou
středu konají tra -
dič ní letní koncer-
ty na Masarykově
ná měs tí. Na pódiu
se vystří dá během
léta plno kapel a hu -
debníků včetně těch
našich domácích ja -
ko jsou ACOUSTIC
BAND, DECHOVÝ
ORCHESTR VL. KO -
SINY nebo JAHO-
DY, které pásmo let -
ních koncertů za-
končí právě 6. září.
Rozhodně tyto kon -
certy patří mezi ob -
líbené nejen mezi
Přeloučáky, ale i ná -
vštěvníky z blízké-
ho i vzdálenějšího

okolí. Na své si přijdou v dlouhém seznamu koncertů jak milovníci,
rocku, popu, dechovky tak třeba také country hudby. Děkujeme všem,
kteří během letošního léta na náměstí vždy ve středu večer přišli. 

ZŠ Masarykovo náměstí 1, Přelouč
se rozšířila o 2 odborné třídy

Od září 2023 bu -
 dou žáci ZŠ Masa-
rykovo náměstí na -
vštěvovat 2 no vě
vybudované učeb-
ny přírodních věd
a cizích jazyků. Ty se
nachází v půdním
prostoru nad 3. nad -
zemním podlažím
v levé části objektu
ZŠ a žáci je využijí
ze jména pro hodiny
zeměpisu, dějepisu,

anglického a německého jazyka. Součástí vestavby je i technická míst -
nost s úklidovou komorou a pochopitelně nové schodiště. Celou ve -
stavbu včet ně vybavení provedla společnost PWB stavby s.r.o. Praha
za 6,8 mil. Kč. Na akci je požádáno o dotaci z programu IROP ve výši
4,75 mil. Kč, která by měla být vyplacena zpětně po přiznání dotace. 

Ing. L. Kubínová a M. Beránek, odbor správy majetku

Turnaj mladších přípravek v kopané 
pokračuje také s novým 

starostou města Martinem Šmídem
Celkem 6 roční-

ků se hrálo se O po -
hár starostky měs -
ta Ireny Burešové.
Od podzimu 2022
vede nově město
Mar tin Šmíd a ta -
ké on podpoří i na-
dále tento fotbalo-
vý turnaj mladších
pří pravek. V pořadí

7. roč ník se bude konat ve středu 6. září od 16 hodin na přeloučském
fotbalovém stadionu a budeme především fandit našemu mužstvu
a držet pěsti, aby naši malí fotbalisté obhájili své loňské vítězství, kdy
zároveň jeden z přeloučských hráčů Jan Pilný byl vyhlášený za nejlep -
šího hráče celého loňského turnaje. Přijďte fandit a podpořit náš tým
první středu po zahájení nového školního roku v 16 hodin na sportov -
ní stadion. Občerstvení bude zajištěno.
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Rada města
Na konci června dne 26. 6. 2023 se ko-

nala v pořadí 19. schůze Rady města Pře-
louče a na programu jednání například bylo
zřízení věcného břemene, zápisy OV Klenovka
ze dne 18. 6. 2023, KMS Štěpánov ze dne 7. 6.
2023, zápis KMS Tupesy ze dne 20. 6. 2023, zá-
pis Komise bezpečnostní a dopravní ze dne
8. 6. 2023, jmenování vedoucí finančního od -
boru paní Hany Tunkové s účinností od 1. 7.
2023 a také vedoucího stavebního odboru
pana Mgr. Jiřího Dobruského s účinností od
1. 7. 2023. Dále se také projednalo zadávací
řízení veřejné zakázky „Oprava střechy a kro-
vu objektu č.p. 26“ a radní rozhodli, že ekono -
micky nejvýhodnější nabídku podal dodavatel
ALFA CZ s. r.o. Hradec Králové za nabídko-
vou cenu 1 996 868,81 Kč bez DPH a schválila
se zároveň smlouva o dílo na realizaci této
zakázky. Dále se také schválil dodatek č. 1
smlouvy o dílo na akci „Částečné zateplení
haly v areálu TS, Přelouč“ se společností PF Sta-
vitelství, s. r. o. Pardubice. Projednal se také
návrh postupu při řešení stavu účelové ko-
munikace v místní části Štěpánov, schválil se
návrh smlouvy o bezúplatném převodu mo-
vitého majetku Školní jídelně Přelouč. Na vě-
domí radní vzali nový návrh situačního ře-
šení rekonstrukce Sportovní ulice od vstupu
na fotbalový stadion po most přes Švarcavu
u hokejbalového hřiště a nový návrh řešení
komunikací v rámci revitalizace Městského
parku v Přelouči a také text zadávací doku-
mentace a výzvy více zájemcům k podání na -
bídek na dodávku víceúčelového nákladního
kontejnerového automobilu pro potřeby or-
ganizace Technické služby města Přelouče ve
zjednodušeném podlimitním řízení. Schválila
se cena za pronájem páru optického vlákna
ve výši 1,70 Kč bez DPH/m měsíčně. Rada ta -
ké vzala na vědomí výsledky a doporučení
konkursní komise na pozici ředitelky/ředite-
le Mateřské školy Přelouč, Za Fontánou 935
a jmenovala Mgr. Denisu Havelkovou ředitel-
kou této mateřské školy. 

Dne 10. 7. 2023 se konala 20. schůze Ra-
dy města Přelouče a mimo jiné radní vzali
na vědomí informace k ekonomice snížení
energetické náročnosti části soustavy veřej-
ného osvětlení města Přelouč a k území měs-
ta, ve kterém by navrhovaná výměna svítidel
byla realizována. Schválila se smlouva o pach-
tu a provozování kanalizace se společností Vo-
dovody a kanalizace Pardubice, a. s. k nově
vybudovanému kanalizačnímu řadu na po-
zemcích p.č. 1781/2, p.č. 1781/23 a p.č. 1781/24,
vše v k. ú. Přelouč a dále také dodatek č. 1
smlouvy o dílo na akci „Přelouč – dešťová ka-
nalizace Sportovní ulice“, týkající se dalších
záležitostí souvisejících s výstavbou kanali-

zace ve Sportovní ulici se společností KAVE
Bau s. r. o. Pardubice za částku 923 038,37 Kč
bez DPH. Radní vzali na vědomí doporučení
k provedení opatření pro dosažení energe-
tických úspor, která jsou obsažena v auditu
energetického hospodářství města Přelouč
vybraných budov a veřejného osvětlení. Pro-
jednal se zápis Komise sociální a zdravotní ze
dne 28. 6. 2023, zápis KMS Lhota – Škudly ze
dne 4. 7. 2023, zápis Komise školské a kulturní
ze dne 19. 6. 2023 a dále také mimo jiné žá-
dost o poskytnutí dotace z rozpočtu města
do 50tis. Kč na rok 2023. V rámci akce „Revi-
talizace Švarcavy, (ř. km. 0,200 – 0,723), Pře-
louč“ se schválil se společností Vodohospo-
dářský rozvoj a výstavba a. s. Praha dodatek
č. 3 k příkazní smlouvě na administraci do-
tace, kterým se smluvní cena zvyšuje o částku
54 000 Kč bez DPH za vyšší rozsah admini-
strativní činnosti, spojené se zadáním zakáz-
ky 3 zhotovitelům. 

21. schůze Rady měst Přelouče se ko-
nala 31. 7. 2023 a hned v úvodu schůze si
radní vyslechli prezentaci bytových domů
u nádraží, schválila se dohoda o provedení zá-
chranného archeologického výzkumu, uza-
víranou s Východočeským muzeem v Pardu-
bicích v souvislosti s odstraněním statických
poruch domů č.p. 25 a 26 na Masarykově ná-
městí v Přelouči. Dále se také schválil doda-
tek č. 1 smlouvy o dílo na vypracování projek-
tové dokumentace pro provedení stavby na
výstavbu splaškové kanalizace v místní části
Štěpánov se společností IKKO Hradec Králo-
vé, s. r. o., kterým se upravuje termín předání
vypracované projektové dokumentace do
31. 8. 2023. Odsouhlasil se také návrh společ-
nosti KAVE Bau s. r. o. na provedení opravy
živičného povrchu komunikací po výstavbě
kanalizace a kanalizačních přípojek v místní
části Klenovka v celém rozsahu dotčených ko -
munikací při navýšení ceny prací o částku do
2 000 000 Kč, dále také pořízení pěti sportov-
ních cvičebních prvků dle návrhu Osadní-
ho výboru Klenovka a jejich umístění na po-
zemky p.č. 5/2 a p.č. 226/1 v k. ú. Klenovka
nebo také například podání žádosti o dota-
ci z MPSV – výzvy NPO č. 31_23_“066 – Ná-
kup nízkoemisních vozidel pro sociální služ-
by II na projekt „Elektromobil – PS Přelouč“
s předpokládanými celkovými výdaji ve výši
1 072 000 Kč bez DPH, které budou vzhledem
k ex post proplácené podpoře financovány
nejprve z rozpočtu města. Na vědomí rada
vzala návrh na umístění a vizualizační návrh
řešení skateboardového hřiště na pozemku
p.č. 300/1 v k. ú. Přelouč, dále zprávu o vyhod -
nocení stavu chodníků a komunikací zpra -
covanou Komisí pro rozvoj města, přehled
množství uloženého komunálního odpadu
na skládku za 2. čtvrtletí 2023 pro uplatnění

třídící slevy. Jedním z dalších bodů programu
byly také žádosti o poskytnutí dotací z roz-
počtu města do 50 tisíc Kč. 

Dne 21. 8. 2023 se konala 22. schůze Ra -
dy města Přelouče. Mezi body jednání byla
například změna způsobu oplocení fotbalo-
vého stadionu ve Sportovní ulici v Přelouči,
v části od vstupní brány k autoservisu David
Kubát. Projednalo se a na vědomí vzalo do-
poručení Komise pro rozvoj města ohledně
řešení stavu chodníků a komunikací v našem
městě. Odsouhlasilo se na základě nových
skutečností zřízení sjezdu do Nádražní ulice
v Přelouči od plánované výstavby tří bytových
domů s celkem 76 parkovacími stáními na po -
 zemcích p. č 402/1, p. č. 403/1 a p. č. 428/2 přes
chodník na pozemku p. č. 1791/2 ve vlastnic-
tví města Přelouče. Schválily se majetkové
převody a zřízení věcného břemene, dále ta-
ké dodatek č. 1 Smlouvy o dílo „Revitalizace
vnitrobloku za bytovými domy č.p. 986 –
č. p. 989, Přelouč“ se společností Dlažba Vy-
soké Mýto s. r.o., kterým se sjednaný termín
ukončení plnění prodlužuje do 15. 9. 2023
po kolizi stavebních prací se vzrostlým stro-
mem a nutností jeho pokácení. Schválil se
i dodatek č. 2 smlouvy o dílo „Splašková ka-
nalizace Klenovka s převedením odpadních
vod do Přelouče“ se společností Klenovka,
zastoupenou správcem společnosti KAVE
Bau s. r. o. Pardubice, kterým se zvyšuje o část -
ku 2 224052,97 Kč bez DPH z důvodu úpra -
vy rozsahu městem požadovaných prací.
V rámci smlouvy o dílo na realizaci zakázky
„Re vita lizace Švarcavy (ř.km 0,200 – 0,723) –
2. část – Revitalizace toku Švarcavy“ se
schválil dodatek č. 1 s dodavatelem AQUA-
SYS spol. s r. o. Žďár nad Sázavou se sníže-
ním ceny o 5 213,73 Kč bez DPH. Schválil se
také se dodatek č. 3 SoD „Stavební úpravy
jídelny a kuchyně budovy školní jídelny v uli-
ci Obránců míru č. p. 1714 – DOKONČENÍ
ROZPRACOVANÉ STAVBY“ s dodavatelem
STAVER Luže s. r. o., celkem se cena snížila
o 265 196,22 Kč bez DPH. Na této radě se zří-
dila Povodňová komise města Přelouče v čele
s předsedou komise starostou města Marti-
nem Šmídem a s dalšími členy komise v cel-
kovém počtu 10 osob. Na vědomí také radní
vzali zřízení povodňové komise obce s roz-
šířenou působností Přelouč starostou města
Martinem Šmídem v souladu s ustanovením
§ 79 odst. 1 zákona č. 254/2001 Sb., o vodách
a o změně některých zákonů (vodní zákon),
ve znění pozdějších předpisů, a jmenování
jejích členů dle předložené zřizovací listiny.
Na projekt „Splašková kanalizace Štěpánov
s převedením odpadních vod do Přelouče“
se schválilo podání žádosti o dotaci z OPŽP
2021–2027 – výzvy č. 42 a v souvislosti s tím
se schválilo také čestné prohlášení pro udě-

9/23

Nevstupujte na plochy 
oseté trávou 

v parku pod Občanskou záložnou
V parku pod Občanskou záložnou probíhají práce na re-

vitalizaci Švarcavy a zároveň již probíhá osev trávy na velkých
plochách v parku, které zasáhly stavební práce a nyní je třeba
travnaté plochy znovu obnovit. 

Prosíme vás, abyste nechodili po čerstvě vysetých plochách
napříč celým parkem pod Občanskou záložnou. Děkujeme
velice za pochopení a vstřícnost.

POZVÁNKA
7. ročník turnaje 

mladších přípravek v kopané
O pohár starosty města Přelouče

Středa 6. září 2022 od 16 hodin
Fotbalový stadion FK Přelouč

1. FK Přelouč                                         5. FK Chlumec nad Cidlinou
2. FK Pardubice                                     6. ŽSK Třemošnice
3. FK Nemošice                                     7. FK Čáslav
4. FK Baník Chvaletice
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Být pěstounem není snadné
Rádi bychom vám dnes v rámci Týdne pro pěstounství, který tra-

dičně v září probíhá na území Pardubického kraje, představili organi-
zaci, která působí nejen na půdě našeho města, ale její přesah je do
celého Pardubického kraje a do krajů sousedních. Být pěstounem není
snadné, to vám může potvrdit každý pěstoun, a věřte, že i v Přelouči
je máme. A proto je na místě je podpořit, nabízet jim služby, které jsou
vysoce individuální. Vždy musíme mít na paměti, že se do péče pěs-
tounů dostávají často děti, které mají za sebou velmi složité a náročné
životní období, které je velmi často ovlivní na celý život. Ve Vestě se do
pěstounů investuje, všichni se snaží dělat maximum pro to, aby služby,
které spolek poskytuje, byly na profesionální úrovni. Hlavní činností
spolku je sledovat výkon pěstounské péče a v neposlední řadě také
podpora pěstounů, a to formou psychologického, sociálního a výchov-
ného poradenství, vzdělávání pěstounů na jednodenních či pobytových
akcích, ale i online formou, zajištění pomoci při realizaci shledání dítěte

s biologickou rodinou a pořádání akcí pro děti nejen v pěstounské pé-
či. Zvláště pobytové akce pro děti se těší velké oblibě. Děti mají mož-
nost 4x ročně vyjet na víkendový pobyt, některé z nich jsou realizo-
vány v rámci projektu Podpora na samostatný život, kdy si děti samy
nakupují, vaří, vzdělávají v oblasti prevence patologických jevů, ale také
se učí, jak relaxovat. Celý rok se pak nejen děti, ale i pěstouni těší na
letní desetidenní pobyt, který probíhá na vrcholcích Krkonoš. Někteří
Přeloučáci určitě znají Lučiny, kde je nádherné prostředí, s krásnými
výhledy nejen na Sněžku. Nejen tu děti i letos navštívily, ale jako vždy
si užily plno zábavy, her a diskoték. A co je důležité, pěstouni měli mož-
nost si odpočinout, nabrat sil do další pěstounské práce, za kterou jim
patří velký dík. 

Zaujalo Vás téma pěstounské péče? Pro více informacích můžete na -
vštívit stránky spolku www.vestapardubice.cz nebo sledovat spolek na
Facebooku a Instagramu. A již nyní se můžete těšit, do příštího vydání
připravujeme rozhovor s psychologem, odborníkem na problematiku
náhradní rodinné péče.                             Text a fotografie: Š. Junasová
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Svaz knihovníků a informačních pracovníků ČR vyhlásil 14. ročník
soutěže o nejlepší Městskou knihovnu roku. Záštitu nad soutěží pře-
vzal Svaz měst a obcí ČR. 

Mezi 8 hlavních finalistů se probojovala i naše přeloučská
knihovna. 

V prvním kole byly předmětem hodnocení významné akce kni-
hoven uskutečněné od června 2022 do května 2023 a statistické
údaje o jejich činnosti. 

Do soutěže v roce 2023 byly nominovány:

Do druhého kola postoupily kromě naší knihovny i tyto další:

Speciální komise navštívila během několika dnů všech 8 knihoven,
které se dostaly do finále. Ve středu 23. srpna 2023 dopoledne za-
vítala komise také do naší knihovny. Nejenom ředitelky knihovny
Ladislavy Hývlové, ale i ostatních knihovnic se komise vyptávala na
mnoho různých informací o chodu knihovny, způsobu a organizace
akcí pro své čtenáře a všechny čtyři členy komise skutečně velmi pře-
kvapilo, v jakých podmínkách tak neuvěřitelný počet akcí náš tým kni-
hovnic připravuje. Zarazilo je také například to, že do knihovny není
k dispozici bezbariérový přístup atd. Prohlídka celkových prostor byla
skutečně krátká. Kdo naši knihovnu navštěvuje, ví, že místa tu opravdu
moc není. Komise posuzuje celkově vzhled knihovny, prostory na vý-
stavy, besedy, tvůrčí dílny. Posuzuje se také například prostor, kde si
můžou dát čtenáři kávu nebo čaj, hodnotí se klidové zóny nebo třeba
místo, kde mají přístup návštěvníci knihovny na internet. 

Podrobné informace o této soutěži naleznete na webových strán-
kách https://www.skipcr.cz v sekci ocenění.

Uvidíme, jak naše knihovna obstojí, ale trochu se obávám, že právě
díky nedostatku prostoru pro své velice zajímavé projekty, díky nimž
se do finále náš kolektiv knihovnic dostal, možná nevyhrajeme. Ale už

jenom to, že se Městská knihovna Přelouč dostala mezi 8 finalistů si
zaslouží obrovskou pochvalu celému týmu našich knihovnic v čele s La-
dislavou Hývlovou a budeme držet pěsti. Děkujeme všem, kdo přelouč-
skou knihovnu navštěvují a také se účastní tak velice zajímavých akcí
a projektů, které ve své pestré a bohaté nabídce má. 

Sledujte stránky a FB Městské knihovny Přelouč a Města Pře-
louč, kde výsledky určitě zveřejníme. 

Výsledky soutěže se vyhlásí 12. října v Praze. 

Fotografie a text – MG
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Držme pěsti naší přeloučské knihovně!
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Chováte se zodpovědně, třídíte odpad? Pak
jste možná už někdy přemýšleli, kam se žá-
rovkou, když dosvítí. Klasické přímo žha-
vené žárovky (wolframové i halogenové),
které se v domácnostech hojně používaly,
než byl jejich prodej v Evropské unii zaká-
zán, se mohly vyhazovat do směsného od-
padu. Jiná pravidla ale platila pro zářivky
či LED žárovky – tyto světelné zdroje pat-
řily na místo zpětného odběru. Rozeznat
od sebe jednotlivé druhy světelných zdrojů
je ale čím dál tím těžší. Výrobci přicházejí
s novými designy a výrobními technologie -
mi, takže běžný spotřebitel nemá šanci po-
znat, o jaký typ světelného zdroje se jedná. 

Od roku 2021 už naštěstí nemusíte tento
problém řešit, aktuální zákon o výrobcích
s ukon čenou životností nedělá mezi světelný-
mi zdroji rozdíly. Tím pádem všechny žárovky
spadají do zpětného odběru a měly by se ode-

vzdat do speciálních sběrných nádob či ve
sběrných dvorech. U nás ve městě se tato ná-
doba se nachází v budově městského úřadu
před odborem životního prostředí ve 4. pat-
ře a dále ve sběrném dvoře, který je otevřen
v pondělí od 13 do 17 hodin, ve středu od 10 do
15 ho din, v pátek od 13 do 17 hodin a v sobo-
tu od 8 do 12 hodin.

Zákon zároveň ukládá prodejcům povin-
nost uvádět u ceny světelných zdrojů, ale i dal -
ších elektrozařízení výši recyklačního příspěv-
ku. Díky tomu hned při placení zjistíte, že jste
přispěli na ekologickou recyklaci zakoupené-
ho elektro výrobku, a proto by – až vám doslou-
ží – neměl skončit v komunálním odpadu, ale
ve sběrném dvoře. 

Speciální nádoby na světelné zdroje
Veškeré světelné zdroje jsou na sběrném

dvoře ukládány do speciálních sběrných ná-

dob určených jen pro jejich sběr. Nesmí se mí-
chat s ostatním elektroodpadem. Důvodem
je křehkost světelných zdrojů, které by se v kon-
tejneru na elektroodpad mohly rozbít. U kom -
paktních a lineárních zářivek navíc při jejich
rozbití hrozí únik toxické rtuti, kterou tyto svě-
telné zdroje v malém množství obsahují. Vět-
šina surovin získaných ze žárovek při recyklaci
(zejména kovy, sklo a plasty) se následně zno-
vu využije ve výrobě. Díky recyklaci je možné
využít více než 90 % materiálů ze sebraných
světelných zdrojů.

Společnost EKOLAMP se již od roku 2005
stará o zpětný odběr osvětlovacích zařízení,
od ledna 2019 také o malá a velká elektroza-
řízení. V České republice provozuje hustou síť
veřejných i neveřejných sběrných míst. Nej-
bližší sběrné místo ve svém okolí naleznete na
stránkách www.ekolamp.cz.

M. Kejdanová
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V roce 2022 bylo díky recyklaci a využití papíru, plastů, skla, kovů,
nápojových kartonů a dalších komodit v rámci tříděného sběru a vy-
užití odpadů v systému EKO-KOM uspořeno 24,5 mil. GJ energie, tedy
zhruba tolik, kolik v průměru spotřebuje za rok více než 376 tisíc do-
mácností. V případě tolik diskutovaného globálního oteplování přispěl

systém tříděného sběru a využití odpadů EKO-KOM ke snížení emisí
o 902 970 tun CO2 ekvivalentu. Na přiloženém Osvědčení jsou uve-
deny výsledky za rok 2022, kterých dosáhlo město Přelouč a tím při-
spělo ke zlepšení životního prostředí a snížení uhlíkové stopy. 

čerpáno ze zprávy společnosti EKO-KOM, a. s. – úprava MG

Třídění světelných zdrojů je jednoduché

Město Přelouč získalo osvědčení o úspoře emisí v roce 2022

Mobilní svoz NO a VO, zpětný odběr elektrozařízení
proběhne v sobotu 23. září 2023 pouze v místních částech.

Mobilní svoz velkoobjemového a nebezpečného odpadu,
zpětný odběr elektrozařízení

Město Přelouč ve spolupráci s firmou SOP a.s. připravuje pro místní části města Přelouče svoz komunálního velkoobjemového 
a nebezpečného odpadu a svoz elektrozařízení pocházejícího z domácností v rámci zpětného odběru. 

Velkoobjemový odpad: nábytek, matrace, linoleum, kočárky, koberce, zrcadla apod.

Nebezpečný odpad: oleje, zbytky barev, obaly od barev, pryskyřice, rozpouštědla, léky apod.

Elektrozařízení z domácností v rámci zpětného odběru: lednice, televizory, pračky, elektrické sporáky, vysavače, žehličky apod.

PNEUMATIKY, STAVEBNÍ SUŤ, BIOODPAD, SUDY S ASFALTEM, ETERNIT, STAVEBNÍ POLYSTYREN NE!

UPOZORŇUJEME, ŽE JE TŘEBA VYČKAT PŘÍJEZDU SVOZOVÉHO AUTA.

Tento mobilní svoz bude probíhat podle následujícího harmonogramu:

Termín svozu: sobota 23. září 2023
STANOVIŠTĚ                                                    HODINY                                  STANOVIŠTĚ                                                   HODINY

LOHENICE – parkoviště u restaurace    8:00 –   8:15                               TUPESY – točna u zastávky                    10:50 – 11:00
MĚLICE – u mostu (směr Valy)                8:25 –   8:40                               ŠKUDLY – u požární nádrže                   12:05 – 12:15
KLENOVKA – na parkovišti u školy        9:25 –   9:45                               LHOTA – na návsi                                      12:20 – 12:35
ŠTĚPÁNOV – u kontejnerů                        9:50 – 10:05
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Zajímavosti
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V Mělicích to prostě žije. Po velmi úspěšném klá -
ní družstev všech místních částí Přelouče pod
hlavičkou Hry bez hranic, se v sobotu 5. srpna
uskutečnil již patnáctý ročník soutěže hasič -
ských historických stříkaček. 

Zatímco Hry bez hranic měly počasí tak říka -
jíc jako na objednávku, tentokrát se příliš nevyda -
řilo. Voda, bez které by hasiči své řemeslo mohli
pověsit na hřebík, padala z nebe tak, že kdyby
opravdu někde hořelo, mohli by si dát příslušní -
ci hasičského sboru možná klidně šábes. Od sa-
mého rána, stejně jako v předchozích dnech, lilo
jako z konve, a přesto přesně v jednu hodinu po
poledni celé klání začalo. Do Mělic se sjeli krom

místního sboru i hasiči z Labské Chrčice, Dříte -
če, Ronova nad Doubravou, Jeříčka , Plačic a za-
vítal i jeden hasičský sbor ze zahraničí, konkrét-
ně z pol ského Cichowa. Hasičům je zřejmě jedno,
zda vo da padá z nebes nebo z hasičských stří-
kaček, oči vidně totiž disciplíny všech čtyř štafet
absolvovali s úsměvem a nadšením. Kouleli pneu -
matiky, běhali s nosítky, házeli na terč, skákali
v pytli, rozba lovali hadice, závodili s trakařem
i na pomyslných lyžích, ale třeba i skládali puzzle
a pili pivo. Zajímavá byla i soutěž koňských stříka -
ček ve třetí šta fetě. Vítězem se stal hasičský sbor
z Ronova nad Doubravou, druhé skončily Pla-
čice a třetí příčku obsadil sbor z Labských Chrčic.

Zkrátka, počasí nikomu na náladě a nadšení ne-
ubralo, podepsalo se snad jen na menší účasti ve -
řejnosti, což byla samozřejmě velká škoda. I ten-
tokrát tu totiž krom krásné atmosféry a slušivých
histo rických uniforem a kostýmů, byla k vidění
i krásná a zajímavá historická hasičská techni -
ka. Vystavily ji zde hasičské sbory ze Břehů, Živa -
nic, Humburků, Staré Vody, Hrádku u Nechanic
a z Černé u Bohdanče. Celý den pak byl po záslu -
ze zakončen posezením s hudbou a bohatou tom -
bolou. Na místě je poděkování všem zúčastně-
ným i panu starostovi Přelouče Martinu Šmídovi
za podporu. 

Ivana Černíková
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K podzimu v našem regionu neodmyslitelně
patří chovatelská a zahrádkářská výstava ve
Svinčanech. Ta letošní se uskuteční se 23.–
24. září 2023. Výstava bude v sobotu otevře-
na od 8 do 17 hod. a v neděli od 8 do 15 hod.

Letošní 42. chovatelská a zahrádkářská výsta -
va se připravuje v tradičním duchu, ale připrave -
ny jsou i nové expozice. Novinkou je také to, že
obě výstavy budou na jednom místě a to v cho -
va telském středisku ve středu obce.

Pro milovníky chovatelství se připravuje sou -
 těžní výstava králíků, holubů, drůbeže a zvířat
mla dých chovatelů okresu Pardubice. Dále vý sta -
 va okrasného ptactva, křepelek, akvarijních ryb
a terarijních zvířat. Prohlédnout si můžete i zdrob -
nělé Americké koně, velké želvy a nutrie. Připra-

vuje se ZOO koutek pro děti a dospělé. Uskuteč -
ní se také prodej chovatelských potřeb a znač-
kových krmiv pro široký okruh domácích zvířat.
Nově se připravuje expozice včelařů, ukázka do-
žínkových věnců, obilí a výrobků z obilí. Pro mi-

lovníky zahrádek je připravena výstava ovoce,
zeleniny, květin, kaktusů, sukulentů, bonsají, de-

koračních prvků do zahrady a zahradní a lesní
technika. Zakoupit si můžete zahrádkářské po-
třeby a také vše pro pěstování jedlých a léčivých
hub a další sortiment. Po celý průběh výstavy je
zajištěno parkoviště, občerstvení a stánkový pro -

dej, včetně prodeje regionálních produktů a sou -
těže pro děti. Výstava v sobotu odpoledne je
obo hacena o živou hudbu a v neděli o vystou-
pení mažoretek MEIBELIN ze Svinčan, které na
celostátních soutěžích získaly řadu ocenění.

Výstava bude zakončena v neděli odpoledne
za zvuku mysliveckých trubačů slavnostním vy-
hodnocením výstavy s předáním čestných cen
a pohárů pro nejlepší vystavovatele.

                                       Josef Blažek
předseda ČSCH ZO Svinčany

Smíšený pěvecký sbor 
Josef Bohuslav Foerster 

Vás srdečně zve 
na podzimní vystoupení!

Po krátké prázdninové pauze, přes kterou jsme dopřáli hlasivkám oddych
a nabrali energii, pro Vás opět chystáme jedinečná koncertní vystoupení. 

Přijďte si například vychutnat nádhernou akustiku evangelického koste -
la v Bukovce, kde vystoupíme v neděli 3. 9. 2023 ve 14 hodin při oslavách
240 let místního evangelického sboru. Již od rána zde bude probíhat slav-
nostní bohoslužba, kterou povede synodní senior Pavel Pokorný.

Určitě si nenechte ujít ani neděli 24. 9. 2023 v Újezdu u Přelouče, kde
vystoupíme v odpoledních hodinách na slavném Letním parketu sousedí -
cím s hrací plochou fotbalového hřiště (B). Kouzlo přírodního areálu včet -
ně jeho okolí se nezapomenutelně zapisuje do vědomí návštěvníků a ce -
lému koncertu tak dodá tu
správnou atmosféru.

Krátce vystoupíme také
28. 10. 2023 při oslavě vzni-
ku samostatného českoslo-
venského státu u pomníku
v Přelouči, kde nebude chy -
bět proslov pana starosty a již
nyní se můžete těšit i na náš
tradiční vánoční koncert, kte -
rý proběhne v prosinci.

Přijďte si nás poslech-
nout a vychutnat si neza-
pomenutelný zážitek!

J. Šafránková
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CHOVATELSKÁ A ZAHRÁDKÁŘSKÁ VÝSTAVA „SVINČANY 2023“

15. ročník soutěže historických hasičských stříkaček v Mělicích
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Milí čtenáři Roštu, a zvláště návštěvníci poslechových pořadů, 
které v Přelouči uváděl pan Jiří Černý,

v posledních dnech nám sdělovací prostředky přinesly smutnou zprávu
o úmrtí Jiřího Černého. Řada článků mapuje podrobně jeho studia, práci
i život. My bychom rádi vzpomněli na těch 14 let, ve kterých pan Černý do-
jížděl se svými pořady i k nám do Vinotéky a galerie Kotýnek. Měli jsme
štěstí, že se nám podařilo přesvědčit Jiřího, aby na zkoušku provedl jeden po-
řad, dle svého výběru tématu i termínu. A tak ve čtvrtek 4. prosince 2008
U Kotýnků první návštěvníci vyslechli večer o Karlu Krylovi. Myslím, že
všichni byli spokojení a Jiří Černý pak postupně odehrál v Přelouči na třech
různých místech celkem 44 pořadů U Kotýnků, U Soudku a Na Staré Poště.
Zhruba polovina byla věnována českým interpretům a skupinám a druhá
polovička zahraničním. Největší návštěvnost měly pořady o Jaromírovi No-
havicovi a skupině Queen. Během těch let se stala tradičním dnem konání
pořadů středa a během roku se konaly pravidelně 4 pořady. Posledním ve-
čerem byl pořad o Vladimíru Mišíkovi 6. října 2021. To jsou jen strohá čísla.
Za nimi se ale skrývá spousta hodin společného poslouchání hudby a také

průvodního slova. Jiří Černý nám svým podmanivým hlasem přibližoval ži-
voty, osudy a práci jednotlivých muzikantů, skladatelů a interpretů. Svými
znalostmi a přehledem ve světě populární hudby dokázal vytvářet příjem-
nou atmosféru svých večerů. Byl moudrým vypravěčem, ale i vtipným glosá-
torem. A proslulým byl také jeho bezchybný výběr jednotlivých písní a skla -
deb. O přestávkách pořadů podepisoval své knížky i LP a CD, na nichž se
podílel svým průvodním psaným slovem a které si sebou návštěvníci pořadu
pravidelně přinášeli. S řadou svých příznivců diskutoval jakoby se už dávno
znali. Jsem moc rád, že jsme v Přelouči dokázali vytvořit takové podmínky,
aby byl Jiří spokojen a že jsme přilákali i věrné a pozorné posluchače, pro
které se všechny akce konaly. V těchto chvílích ještě nevíme, jakým způso-
bem a kdy se bude konat rozloučení s panem Jiřím Černým. Jistě se bližší
informace dozvíme. Všichni ale můžeme vzpomenout na vzdělaného a pří -
jemného člověka, který byl opravdovým mistrem ve svém oboru. Měli jsme
štěstí, že jsme se s ním mohli pravidelně setkávat. Bude nám chybět i proto,
že jeho pracovitost, důkladnost a profesionalita byly na tak vysoké úrovni. 

Miroslav Holý
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PŘELOUČÁCI 

Jubilanti červenec
Ota Bulis 92 let
Bohuslava Šimková 92 let
Božena Klečková 91 let
Josef Krejčík 91 let
Irena Burešová 89 let
Marie Pavlíková 88 let
Vladimír Nepokoj 87 let
Vlasta Škrabálková 86 let
Jaroslav Prokop 86 let
Zdeněk Zeman 85 let
Teodor Kurš 85 let
Miroslav Fořt 85 let
Jaroslav Novotný 85 let
Jaroslav Krejcar 80 let
Ladislav Skokan 80 let
Václav Růžek 80 let
Zdeněk Hukal 80 let
Bohumila Šandová 80 let
Pavel Bajgar 75 let
Jindřiška Kubantová 75 let
Ladislav Černý 75 let
Marie Fejlová 75 let
Jaroslava Vrchotová 75 let
Marie Hamplová 75 let

Diamantová svatba
Jana a František Kárníkovi 13. 7.

Zlatá svatba
Vlasta a Zdeněk Jechovi 7. 7.

Jubilanti srpen
Vlasta Midlochová 92 let
Daniela Cuhorková 90 let
Jarmila Kaplanová 89 let
Eva Koštialová 87 let
Marie Boudyšová 87 let
Eva Srbová 87 let
Břetislav Tesař 86 let
Václav Klička 86 let
Marie Šobová 86 let
Hana Šormová 85 let
Drahuše Blažejová 85 let
Josef Laciok 85 let
Pavel Vančura 85 let
Božena Zimová 80 let
Radoslava Nováková 80 let
František Valenta 80 let
Eva Čížková 80 let
Karel Kolín 80 let
Václav Novotný 75 let
Věra Tenušáková 75 let
Jana Zelenková 75 let

Zlatá svatba
Marcela a Jiří Danihelkovi 19. 8.

Jubilanti červen
František Vítek 95 let
Jitka Saxová 89 let
Jiří Pleskot 88 let
Zdeněk Rob 80 let
Milena Barešová 75 let

Kamenná svatba
Květoslava a Ladislav Černých 28. 6.

Vzpomínka
Úsměv měl na rtech,

dobrotu v srdci,
lásku v duši

Dne 1. srpna 2023 uplynulo 20 let od úmrtí 
pana Rudolfa MAREČKA,

řidiče městské autobusové dopravy. 

Stále vzpomíná manželka Hana a syn Tomáš s rodinou.

Vzpomínka
Dne 4. září by se dožil 

pan Miloslav TOMÍŠKA
z Veselí 75 let. 

Kdo jste ho znali, vzpomeňte s námi.

Manželka, syn a dcera s rodinami.

Vzpomínka
Dne 18. září 2023 uplyne dlouhých 15 let, 

kdy nás opustil náš milovaný manžel, tatínek, dědeček, pradědeček a strýc 
pan Josef NEKVAPIL. 

S láskou vzpomíná manželka Marie, dcera Hanina s rodinou, Fanda, Ája a Míla s rodinami. 
Nikdy nezapomeneme.

Výročí
Dne 7. července 2023 oslavili 
Vlasta a Zdeněk JECHOVI

zlatou svatbu. 

Gratulujeme a přejeme 
hodně dalších šťastných společných let.

SPOZ Přelouč

Výročí
Dne 13. července 2023 oslavili 
Jana a František KÁRNÍKOVI

50 společných let. 

Gratulujeme a přejeme hodně štěstí, 
zdraví, lásky a vzájemného porozumění 

i do dalších let.

SPOZ Přelouč

Vzpomínka na Jiřího Černého

Setkání Přeloučáků dříve narozených
Sbor pro občanské záležitosti (SPOZ) Města Přelouče a za občany měs-

ta Přelouč Ing. Vladimír Kotland uspořádali dne 20. 7. 2023 v 15 h malé
odpolední čtvrteční posezení v salonku hospůdky U Soudku v Přelouči.
Mělo by to být jedno z prvních setkání občanů dříve narozených, které
by mohlo nastartovat tradiční setkávání. A to nejenom se svými vrstev -
 ní ky, ale i se zastupiteli města Přelouče. V úvodní části druhého setkání

24. 8. proběhla přednáška, která se věnovala výstavbě našeho města v le-
tech 1945–1989 a byla promítnuta řada zajímavých historických fotografií
ze sbírek přeloučského muzea Mgr. Matějem Peštou. Jiná přednáška o histo -
rii města se uskutečnila také v červenci. Po vzájemném zavzpomínání a po -
povídání se vytvořila i památeční fotografie, kterou uveřejňujeme v časo-
pisu ROŠT.                                                   SPOZ 
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA SMETANOVA UL.ZÁKLADNÍ ŠKOLA PŘELOUČ, MASARYKOVO NÁMĚSTÍ 45

Na konci června jsme se slavnostně rozloučili s našimi deváťáky...
O kulturní program se postarali mladší spolužáci…

Pasování na čtenáře 
Jako každý rok, čekala i na letošní prvňáč-

ky v městské knihovně zkouška ze čtení. Naši
malí školáci zkoušku skvěle zvládli a byli tak
slavnostně pasováni na čtenáře. Na tuto mi-
mořádnou událost děti pozvaly své rodiče
a příbuzné. Ti si užili nejen slavnostní paso-
vání, ale i představení, které si pro ně děti při-
pravily. Všichni jsme si tento den užili a rodi-
če mohou být na své děti opravdu hrdí. 

„Kdo má paměť jako slon“
Poslední celodružinovou akcí v tomto školním roce byla paměťová hra

s názvem Kdo má paměť jako slon?

Sloník Toník se slonicí Bětkou si pro děti připravili 24 obrázků. Děti se
u sloníků po skupinkách střídaly a po určitý časový limit se snažily si obrázky
zapamatovat. Poté je kreslily nebo psaly na soutěžní kartičku. A jak to do-
padlo? Všichni zaslouží velikou pochvalu. Vítězem za 3. třídy je Johanka
Prokopová z 3. A, za 2. třídy Kuba Makeš z 2. A a za 1. třídy Adámek Holub
z 1. C. Celkovým vítězem soutěže s největším počtem bodů se stala Johan -
ka Prokopová. Oceněna byla i druhá a třetí místa. Všichni obdrželi i drob-
nou sladkou odměnu. Gratulujeme a všem děkujeme za účast. Velké po-
děkování patří i Františkovi a Andrejce z 1. C za krásné návrhy diplomů.

Výlet prvňáčků
Letos jsme se s prvňáčky vydali na Kunětickou horu. Nejdříve nás če-

kala návštěva Království perníku, kterým nás provedl sympatický Ježidědek.

Navštívili jsme také hodnou Ježibabu a poprosili ji o perníček. Zařádili jsme
si v místním peklíčku a posilnění svačinkou jsme se vydali na hrad. Počasí
nám přálo, tak jsme si procházku přírodou s mnoha krásnými vyhlídkami
opravdu užívali. Nezapomněli jsme si také prohlédnout zvířátka v ohradách
a nakoupit dobroty či drobné suvenýry. Výlet se nám vydařil po všech strán-
kách a děti byly nadšené. 

Pátá třída na přednášce o fantasy literatuře
Máte rádi Harryho Pottera a jiné fantasy knihy? Rádi byste se o tomto

žánru dozvěděli něco víc? Městská knihovna v Přelouči si pro žáky pátých
tříd připravila program o tomto žánru, tak jsme se tam vypravili, abychom
se dozvěděli něco víc než ve škole. Paní knihovnice nás postupně sezna-
movala s různými knihami a my vybírali tu nejzajímavější. V knihovně jsme
pak zůstali o něco déle a půjčovali jsme si knížky domů (samozřejmě neje-
nom fantasy). 

Na shledanou v knihovně příště.

Výlet do Prahy
Máte rádi optické klamy? Jestli jste odpověděli kladně, zajeďte se po-

dívat do Prahy do Muzea fantastických iluzí. Je důležité mít s sebou mobil
a kamaráda, který vás vyfotí, třeba jak vystupujete z obrazu, v King Kingově
tlamě, v chapadlech zuřivé chobotnice, nebo po ztroskotání Titaniku. Kdo
má rád hádanky, hýbací hračky a jiné kouzelnické triky, nebude se vůbec
nudit. Naše třída 5. B navštívila toto muzeum 20. června. Odpoledne nás
čekala prohlídka Karlova mostu s průvodkyní a na závěr bojovka na Kampě.
Cestou na vlak jsme se ještě stavili v McDonaldu a dali si něco dobrého. Vý-
let se nám všem líbil a do Prahy se zase někdy rádi podíváme.

Školní rok 2023/24 právě začíná
a s ním i nová životní etapa našim prvňáčkům, které I. stupněm
provedou třídní učitelky Veronika Knížková (1.A), Blanka Kra-
tochvílová (1.B) a Lenka Bělská (1.C). Novými posilami našeho pe-
dagogického sboru bude na II. stupni Radim Konvalina (ICT – TV)
a na I. stupni již zmiňovaná třídní učitelka 1.A a dále Kristina Řího -
vá (2.B) a Olga Holmanová (5.A). Do důchodu odchází paní uči-
telka Vlasta Tužilová. Za odvedenou práci jí děkujeme a všichni jí
přejeme, aby si zaslouženě odpočinula. Letošní novinkou bude
také 6.C, po velmi dlouhé době otevíráme třetí paralelní třídu na
II. stupni.

Uplynulý šk. rok byl po třech letech první, který jsme prožili bez
distanční výuky, covidových karantén, uzavírek škol nebo alespoň
ranního testování. Pro chudáky odcházející deváťáky tak vlastně
jediný normální rok na 2. stupni. Během něj jsme se samozřejmě sna-
žili předat žákům spoustu vědomostí, ale také ho zpříjemnit někte-
rými akcemi. Z těch větších a velmi povedených bych jmenovala
třeba Adventní sobotu, spaní ve škole, Dětský den, celoškolní sou-
těž „O nejkrásnější valentýnské srdíčko“, T-Mobil olympijský běh,
cyklistickou soutěž Koláček, prvostupňový dvoudenní projekt „Hra-
vě a zdravě“ nebo druhostupňový několikaměsíční projekt „Harry
Potter – soutěž kouzelnických škol“, zakončený krásným sportov-
ním dnem. Samozřejmě také lyžařský výcvik, školy v přírodě nebo
některé dny projektu Hrdá škola.

Děkuji Vám všem, kteří jste s námi sbírali pomerančovou kůru,
staré baterie, zapojili se do sběru papíru nebo si zakoupili žlutý kvítek
pro „Ligu proti rakovině“.

Ve školním roce 2023/24 se počet našich žáků bude pohybovat
kolem 570, počet zaměstnanců bude 60, školní družinu navštěvu -
je 180 žáků a škola sídlí ve třech plně obsazených budovách. Tato
čísla napovídají, že je téměř nemožné, aby celý následující školní
rok pro běhl bez sebemenších problémů a komplikací. A tak si jen
přejme, aby se nám je společně podařilo vyřešit k co největší spo-
kojenosti všech zúčastněných, abychom ho všichni zvládli ve zdra-
ví a abychom v čer vnu 2024 končili s dobrým pocitem úspěchu
v každém z nás.

Magda Pacáková, ŘŠ

Výsledky soutěže 
v poznávání rostlin a živočichů

Ve středu 17. 5. se na naší škole uskutečnilo školní kolo příro-
dovědné soutěže v poznávání rostlin a živočichů. Zúčastnili se jí žáci

ze 3., 4. a 5. tříd. Vítězové postoupili do okresního kola přírodo-
vědné soutěže.

Kategorie 3. ročník
1.  Mikuláš Kostenko a Anna Trübenekrová           3. A
2.  Alžběta Krejsková                                                  3. B
3.  Ema Řeháková                                                        3. A

Kategorie 4. ročník
1.  Barbora Stárková                                                   4. B
2.  Věra Hamáčková                                                    4. B
3.  Daniel Málek                                                           4. A

Kategorie 5. ročník
1.  Rosálie Konečná                                                     5. A
2.  Dominik Chlád                                                       5. A
3.  Tereza Dalecká                                                       5. B

Přírodovědná poznávací soutěž 
– okresní kolo

Dne 1. června se v DDM Delta Pardubice konalo okresní kolo
přírodovědné soutěže v poznávání rostlin a živočichů. Tato soutěž
představovala významnou příležitost pro 18 žáků z 3. až 9. ročníků,
kteří vyhráli před chozí školní kolo. Jejich úsilí a příprava byly oce-
něny skvělými vý sledky. 

Nejvíce se da ři lo Bar -
bo  ře Stárkové, kte   rá zí-
skala 1. mís   to v ka  te go -
rii 4. tříd. Druhé místo
v této kate go rii obsadil
Ma   rek Be chyn  ský, který
rovněž před vedl výjimeč -
né znalosti. Nejvyšší oce -
nění v kategorii 7. tříd
bylo uděleno Jitce Míčo -
vé, která se umístila na
děleném 2.–3. místě. 

Všem vítězům a úspěšným soutěžícím srdečně gratulujeme! Je-
jich vynikající výkony jsou důkazem jejich zájmu a nadání v příro-
dovědné oblasti. Těšíme se na jejich další úspěchy v budoucích pří-
rodovědných soutěžích a přejeme jim mnoho štěstí.

Nejlepší učení je „věci si osahat“
Žáci 4. A a 4. B se moc těšili na dva dny v Praze s přespáním. Děti

mnoho viděly, zažily a poznaly z pražských nej... Hrad, starobylé cen-
trum, Orloj, Petřín, muzeum Karlova mostu, projížďku po Vltavě,

vlastivědný program na Vyšehradě. Naše krásné hlavní město i děti
si prodloužený pobyt určitě zaslouží. Bylo to výletní, dobrodružné,
naučné, bylo to báječné. 
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Tradiční rozloučení se školním rokem 
na zahradě ZUŠ

Závěr školního roku se tradičně nesl v jakémsi polo-prázdninovém du-
chu. Poslední celoškolní akcí je totiž Garden Party, při které se na zahradě

školy představují žáci hudebního, tanečního a literárně-dramatického obo-
ru. Výtvarný obor reprezentuje vernisáž v prostorách školy, která je v tento
den otevřena veřejnosti. Letos se akce konala 22. června, představil se na ní
například dechový orchestr, kytarový a smyčcový soubor, mažoretky či mla-
dí dramatici. I přes horké letní počasí byla zahrada školy plná. Vedle umě-
leckých výkonů nechybělo ani tradiční opékání vuřtů či občerstvení ve
formě točené limonády. 

Poslední volná místa pro nový školní rok!
Pokud máte doma malého hudebníka, malíře, herce či tanečníka, a chce -

te jej profesionálně rozvíjet, pospěšte do Základní umělecké školy! Máme
několik posledních volných míst a nové žáky přijímáme do 15. září. Elektro-
nickou přihlášku najdete na webových stránkách školy www.zus-pre -
louc.cz v sekci „Studium“ nebo se můžete zastavit přímo v ZUŠ v pracovní
dny v odpoledních hodinách. Těšíme se na shledání!

Žesťové interpretační kurzy
Začátkem letních prázdnin již po desáté patřila naše škola lesním rohům,

trubkám, trombónům, tubám a baskřídlovkám. Sjeli se k nám studenti a stu -

dentky základních uměleckých škol a konzervatoří z celé České republiky.
Zhruba polovina byli žáci naší školy.

Lektoři letošních kurů byli profesoři vysokých uměleckých škol a hráči
předních českých orchestrů. S účastníky kurzů pracovali sólotrumpetista
Pražské komorní filharmonie Svatopluk Zaal, trumpetista Ústřední hudby

Armády České republiky Jan Pohořalý, hornisté – děkan hudební fakulty
JAMU prof. Jindřich Petráš a člen České filharmonie Jindřich Kolář, sólotrom-
bonista České filharmonie a peadgog AMU Lukáš Moťka. Tubistům se věnoval
člen orchestru Státní opery Praha Jakub Chmelař. Od prvního dne se účast-
níci kurzů věnovali rovněž komorní hře ve větších i menších souborech.

Během kurzů v naší škole vystoupilo Žesťové kvinteto pardubických fil-
harmoniků a celé kurzy vyvrcholily závěrečným koncertem účastníků. Velké
poděkování patří Pardubickému kraji, který kurzy finančně podpořil.

Mažoretky od nového školního roku 
povede vicemistryně světa

Od nového školního roku nastane personální změna ve vedení ma žore -
tek v naší škole. Po devíti letech naši školu opustí paní učitelka Pavlíčková,
kte rá mažoretky v naší ZUŠ založila. Paní učitelce Pavlíčkové patří obrov-
ské po děkování za její obětavou práci nejen při výuce, ale především na
vystoupeních a soutěžích, kterých s děvčaty absolvovala za tu dobu ob-
rovské množství. 

Od září povedou mažoretky paní učitelka Petra Mori společně s novou
posilou, Veronikou Svobodovou.
Veronika je velmi mladá paní uči-
telka, která má ale v oblasti ma -
 žo retek obrovské zkušenosti. Jako
só listka je dvojnásobnou vicemis -
tryní republiky a účastnicí letošní -
ho mi strovství světa v Liverpoolu.
Je člen kou mažoretek z Olešnice,
se kterými získala řadu úspěchů
na mistrovstvích Evropy i světa.
Vero nika jistě přinese do naší ma -
žoret kové skupiny nový impulz
a moderní pojetí. Na spolupráci se
moc těšíme.

vedení školy

ZÁKLADNÍ UMĚLECKÁ ŠKOLA PŘELOUČ Prázdninové sportování 
se Sokolem

První sokolský PŘÍMĚSTSKÝ TÁBOR oslovil patnáct dě-
tí, které se poslední červencový týden v sokolovně rozhodně nenudily. Za -
čalo se trampolínkami a pak se v průběhu týdne plnily disciplíny táborové
olympiády. Všichni se neuvěřitelně snažili, aby získali co nejvíc bodů, ať to
bylo za atletické nebo gymnastické disciplíny nebo přeskoky lana nebo po-

silovací cviky a dovednosti s míčem. Nebylo však důležité určit absolutního
vítěze, ale ocenit snahu každého jednotlivce. Díky sponzorskému daru pana
místostarosty si každý odnesl na památku nejen diplom, ale i dárkový ba-
líček. Velkým zážitkem pro všechny byl pěší výlet do Břehů a jejich první
paintballový souboj. Většina uvítala možnost přespání v sokolovně. Nechy-
bělo opékání buřtů, večerní program a skvělá stezka odvahy. První ročník
tábora se vydařil také díky obětavým kuchařkám – sokolkám Janě a Elišce,
které se navíc zapojily i s manžely Kubátovými do stezky odvahy. Děkujeme
jim i všem ostatním, kteří se na průběhu tábora nějak podíleli.

Druhou sportovní aktivitu během celých prázdnin organizovala Dita
Malínská. Ženy vyrážely na koloběžkách na své oblíbené trasy do Semína
či do Kladrub, aby se udržely přes léto v kondici. KOLOBĚŽKY jsou v soko-
lovně stále k zapůjčení.

Vybrané gymnastky se v srpnu zúčastnily se svou vedoucí gymnastické-
ho soustředění v Chrasti u Chrudimi. Čeká je náročný cvičební rok, neboť
kromě gymnastiky budou nacvičovat dvě skladby na SLET, který se bude
konat v Praze v červenci 2024. Jedna cvičitelka se zúčastnila SVĚTOVÉ
GYMNAESTRÁDY v Amsterdamu. Skladba, kterou předvedla část české
výpravy se jmenuje Rocková symfonie a bude se rovněž nacvičovat pro
všesokolský slet. Poslední výzva pro zájemce: hlaste se hned v září!   

J. Lelková

Turistický oddíl přeloučského Orla 
v létě 2023

Poslední víkend v červnu se přeloučští orelští turisté vydali na další pu-
tování, tentokrát se poprvé podívali na jihočeskou část Svatojakubské ces-
ty. Naplánovali si cestu z Tábora do Bechyně. Do Tábora přijeli již v pátek

23. června navečer. V sobotu vyšli v 8.30 od kostela Proměnění Páně na Žiž-
kově náměstí. Hned poté došli ke kostelu sv. Jakuba a Filipa, kde získali otisk
razítka do credenciálu. Následně se „předvedlo“ vícečlenné navigační od-
dělení, které poutníky navedlo špatně přímo k řece Lužnice, přestože se mělo
jít správně kolem poutního místa Klokoty (pokusíme se toto místo navští -
vit později). Naštěstí se Svatojakubská cesta k řece brzy připojuje a tak jsme
byli brzy na správné cestě. Turisté pak šli většinu cesty kolem řeky. Cesta
byla převážně úzká, s vysokým travním porostem a mnohdy překvapivě
stoupala a klesala. Zajímavý byl průchod skalním tunelem či po visuté lávce
nad řekou. Viděli jsme též známý řetězový most u obce Stádlec a v Bechyni
zajímavý most Duha, po kterém jezdí také železnice. Velmi se nám líbil
kostel Nanebevzetí Panny Marie, který nachází na krásném místě u obce
Dobronice. Poutníci šli za příjemného letního dne spíše volnějším tempem

a po cestě se dvakrát zastavili na občerstvení, takže u nádraží v Bechyni byli
v 18.45 se zhruba 32 km v nohách. Putování se účastnilo celkem osm pout-
níků, šel s námi také starosta celostátního Orla Stanislav Juránek.

V neděli 23. července jsme uspořádali v rámi Svatojakubského dne krát-
ké putování z Přelouče do Lepějovic a zpět. Ještě předtím byly na farním
dvoře předány pamětní listy třem přeloučským poutníkům, kteří ušli za
poslední rok alespoň 100 km po východočeské Svatojakubské cestě (jedna
naše poutnice této vzdálenosti dosáhla ještě po červencovém putování).
Další dva obdrželi speciální diplom za absolvování kompletní východo-
české části (264 km). Ve 14.30 jsme v počtu 11 poutníků vyšli, cestu absol-
voval také přeloučský farář Zdeněk Skalický, který posvětil patník v Lepějo-
vicích. Zde nám starosta Valů pan Dušan Doležal otevřel kostel sv. Michaela
archanděla, který jsme si se zájmem prohlédli. Cesta tam a zpět měla po
Svatojakubské cestě dohromady asi 12 km, zpět jsme byli v 18.00.

Na víkend 15. až 17. září chystáme po roce výlet na Slovensko. Tentokrát
budeme ubytováni v kempu v obci Varín u Žiliny. V plánu je též sobotní výšlap
z Terchové na Janošíkove diery a Veľký či Malý Rozsutec. Zájemci se mohou
hlásit na e-mailu zdenka.kumstyrova@gmail.com, kde dostanou více informací.

Matěj Pešta, Orel Přelouč
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Nabídka kroužků, kurzů a aktivit DDM Přelouč 
na školní rok 2023/2024

tel.: 466 672 003, 739 633 508, e-mail: ddm@ddmprelouc.cz
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BUDOUCNOST SE 
STALA REALITOU

Konkrétní nabídka rychlostí a tarifů je vždy závislá na dostupnosti dané technologie
v lokalitě. Pro více informací nás kontaktujte kdykoli na infolince 606 606 035.

NABÍDKA INTERNETU

245 Kč
tarify již od

+420 606 606 035 | obchod@tlapnet.cz | www.tlapnet.cz

Při poptávce zadejte kód AKCE2023
a máte od nás 3 měsíce ZDARMA!

BEZDRÁT

KABEL

OPTIKA

až 310 Mb/s

až 400 Mb/s

až 2000 Mb/s

245 Kčtarify již od 

245 Kč
tarify již od 

apnet-inzerce-A6-vyska-nove-tarify-2023-vseobecny.indd   1 09.12.2022   15:58

Spolupráce se základními školami v Přelouči, ZŠ Semín
Nabídku kroužků obdrží děti ve škole v září od svých třídních učitelů.

Upozornění! Termíny kroužků jsou pouze orientační a mohou se změnit dle požadavků návštěvníků 
a také s ohledem na efektivní využití pronajímaných prostor, zvláště u sportovních kroužků. 

Zápis do zájmových útvarů bude probíhat od 30. 8. 2023 v DDM Přelouč, přihlášky je možno stáhnout 
z našich webových stránek a poslat na naši adresu, popř. oskenovanou e-mailem.

Když zaprší, je to mazec!
Během léta jsme se potkali s Ivošem Rulcem, který pracuje v naší pře-
loučské čistírně odpadních vod a dostali jsme se mimo jiné také na téma
týkající se stále se zvyšujících zbytků a odpadků, které připlují s odpadní
vodou do čističky tady v Přelouči. 

Jak dlouho v čistírně odpadních vod pracujete?
Na čističce pracuji 12 let a musím přiznat, že zhruba od doby co-

vidu mi přijde, že sem k nám dorazí čím dál víc odpadků a nečistot,
které rozhodně do odpadní vody z přeloučských domácností nepatří. 

A snad poslední dva roky je to skutečně síla. Přesto si na svou práci
rozhodně nestěžuji, mám pocit, že dělám alespoň něco užitečného, ale
skutečně mě hodně zaráží a především mrzí, co všechno jsou lidi schop-
ní spláchnout do záchodu. 

Čím myslíte, že by to mohlo být?
Nevím, možná že se spoluobčané řídí příslovím „Kam s tím a když

to ne  vidím, tak je to uklizené“
nebo jinak: „To, že to spláchnu
do WC, tak už to není moje
starost.“ Mohlo by to být tím?
Co myslíte? Máme tady kon-
tejner na zbytky odpadu. Dříve
jsme ho vyváželi maximálně 3x
do roka a v sou časné době to
je 4–5x ročně. 

Co se všechno objevuje ve vo -
dě, co by tam určitě být ne-
mělo? 

Nechápu, proč se ve vodě
objevují zbytky hadrů, vložky,

tampony, vlhčené ubrousky, to do záchodu rozhodně nepatří. Dalším
velkým problémem je olej, zbytky jídla a vaření. V podstatě tím, že se
to zase spláchne do záchodu, tak se tím akorát krmí potkani. Největší
problém ze všeho je pro nás ale tzv. sádlo neboli tuky. Nemluvím o vla -
sech, ty se nějakým způsobem zpracují. Ale mastnota, toho je tolik, že
když jsou třeba Vánoce, tak jsou z vody cítit normálně řízky, přepálený tuk
při smažení. To samé třeba i o Velikonocích. Příjemnější vůně přichází o ví -
kendu, je to zase u nás na čištičce jako v prádelně. Je cítit prášek na praní. 

Jak vypadá jeden takový den a průtok odpadní vody v Přelouči
a okolí?

Průměrně proteče čističkou během normálního dne tak 1500–1800
kubíků vody. Minimální množství protéká v nočních hodinách. Po páté
ráno to začne narůstat, jak lidi vstávají do práce atd., pak je zase klid a ná -
růst začíná v podvečerních a samozřejmě večerních hodinách, když se
všichni koupou. Ale když prší, tak to je ještě o 1000 až 1500 kubíků vody
více. A hlavně co všechno sem k nám doputuje. Zkrátka když zaprší,
je to mazec. 

Nezpracováváte pouze vodu z Přelouče, je to tak?
Samozřejmě, že kromě Přelouče se staráme také o spádové obce

jako jsou Břehy, Lohenice, Mělice, Lhota, Škudly, Kozašice, Jankovice,
Seník a teď nově také Klenovka. Takže nárůst odpadu určitě je částečně
také díky nárůstu obcí, které obstaráváme. Ale znovu musím upozornit
na to, ať si lidé dávají pozor, jak vlastně celkově třídí odpad a jak s ním
zacházejí a co splachují do toalety. 

Jaká je celková kapacita přeloučské čistírny odpadních vod?
Celková kapacita je 10 500 jednotek nikoliv občanů, ale počítá se

to na tzv. jednotky. V současné době jede čistička zhruba na 70 %, takže
ještě nějaké rezervy jsou. Důležité ale prosím vás je, abychom všichni doma
a v běžném životě přemýšleli, co kam vyhazujeme a likvidujeme. Děkuji. 

Fotografie I. Rulc, úprava textu: MG



Napsali nám

25

z
á

ří
 2

0
2

3

9/23

Napsali nám
P

ře
lo

u
č

sk
ý

 R
O

Š
T

24
9/23

SLUŽBA 
PODPORA RODINY 

ZÁŘÍ – NA LÉTO JDE STÁŘÍ!
A je tady znovu začátek školního roku . . . ne

každý má školu spojenou s příjemnými vzpomín-
kami. Škola, jakkoli pokroková, je stále instituce,
která je součástí systému. Sleduji, že z některých
natěšených prvňáčků jsou často po pár letech škol -
ní docházky průměrní žáci, které nic moc nebaví,
nevědí, co chtějí a jak toho dosáhnout. Jsou závislí
na vnějším hodnocení, očekávají příkazy a návod,
jak je plnit. Děti mají přirozenou touhu poznávat
svět a jeho zákonitosti do hloubky, někdy školní
docházce navzdory. Vzdělávací systém se nedá
změnit během pár let, je to dlouhá cesta. Za nás,
kteří pracujeme s rodinami v sociálních službách,
přeju vše pedagogům vnitřní sílu k dobrým změ -
nám a vstřícné vnější podmínky pro jejich reali-
zaci. Všechno ve prospěch dětí, které musíme vy-
chovávat k osobní zodpovědnosti. Jsme tu každý
sám za sebe a současně spolu.

A abych nezapomněla! U nás ve službě jsme
vytvořili pro setkávání s klienty nové, klidné záze-
mí. Jestli Vás něco trápí a nevíte si rady, přijďte si
popovídat.               

Rita Levinská, vedoucí služby 

SLUŽBA
JAKUB KLUB

PRÁZDNINY V KLUBU
Prázdniny jsou jako mávnutím kouzelného

proutku pryč a děti usedají do školních lavic a za -
čínají jim každodenní povinnosti. I nám se v klubu
mění režim. Klub je opět otevřen od 12:00 do 17:00
a i nám přibyde více povinností a ubyde zábava.
Hodnotíme, že v klubu jsme si prázdniny moc uži-
li. Vzhledem k tomu, že do klubu chodilo mnoho
dětí, ať už českých, ukrajinských nebo vietnam -
ských, tak jsme zažívali mnohé situace. Často
velmi vtipné, protože všichni bojujeme s jazykem
a vznikaly tak komické situace, u kterých jsme se
zasmáli. A smích v klubu, ten my máme moc rádi.
Není však vše zalité sluncem, a tak se občas obje-
vily i neshody mezi dětmi, které jsme vždy vyřešili.

Během prázdnin jsme uspořádali Svatojakub-
ský výlet do Zooparku Bítovany, ze kterého si
děti odnesly zážitky v podobě krmení koziček, vi -
děly spoustu zvířátek a také se seznámily s prací

chovatele. Nejvíce nás pobavila řvoucí opice, kte-
rá vydávala takové zvuky, že jsme až nemohli uvě-
řit a také brala lidem věci. :-)Také jsme s dětmi
byli u hasičů v Čáslavi, v zemědělském muzeu
v Čáslavi nebo u koní ve Škudlech. S dětmi jsme
vyrazily od klubu pěšky a po cestě je čekaly růz-
né úkoly zaměřené na kreativitu, poznání přírody
a pohyb. Zážitkem bylo kydání hnoje, hřebelco-
vání a jízda na koni. Věříme, že dětem jsme těmi-
to výlety zpříjemnily prázdniny, dozvěděly se mno-
ho nového, ledacos si vyzkoušely a můžou tak
svým kamarádům po prázdninách vyprávět. 

V klubu jsme se věnovali tvořivé činnosti – vý -
robě fotorámečků, cedulek, tvoření ze zažehlova-
cích korálků, záložek, svatojakubských mušliček,
broží a magnetek. Plně jsme využívali trampolí-
nu na zahradě. Koncem prázdnin jsme se vydali
na čtyřdenní zážitkový pobyt v Orlických ho-
rách. Téma jsme zvolili „Cestujeme vesmírem“.
Děti si užily zábavu, poznaly nová místa, získaly
nové informace, které budou předávat dál. Mají
spoustu zážitků, na které budou vzpomínat.

Po prázdninách nám zase začínají tematické
měsíce. V září začínáme tématem „Moje první

korunky“, které je zaměřené na finanční gra-
motnost, nakupování, šetření penízků, sestavení
prvních rozpočtů… Tak v září zvesela! ☺

Mirka Škávová, vedoucí služby

SLUŽBA PODPORA
PRO PĚSTOUNY 

Vážení čtenáři, prázdniny jsou za námi, i tak
ale můžete během září podnikat řadu výletů. Rá-
da bych Vás pozvala na jeden z nich. Je to Den pro
rodiny Pardubického kraje v Keltském skanzenu
v Nasavrkách, který se uskuteční 17. 9. 2023
od 10 hodin do 16 hodin. Na akci bude připraven
bohatý program: vystoupení kouzelníka, vy stou -
pení keltské kapely, projížďky na koních, keltská
kuchyně, kde si děti budou moct připravit vlast ní
placku, keramická dílna, malování na obličej atd.
Také tam budete mít možnost potkat se s pracov -
nice služby PODPORA PRO PĚSTOUNY Charity
Pře louč a popovídat si s nimi. Aktuální informa-
ce o této akci naleznete na webových stánkách
www.krajprorodinu.cz. Budu se těšit na setká-
ní s Vámi.            

Pavlína Křepská, vedoucí služby 

DOBROVOLNICKÉ
CENTRUM

Během prázdnin se nám bohužel nepodařilo
získat žádného nového dobrovolníka na krátko-
dobou aktivitu v Domově u fontány, tj. 2–3 ná -
vště vy u seniorů s procházkou po zahradě. Do
domova docházelo našich „skalních“ 10 dobro-
volníků. Pokud byste měli čas během podzimu,
ozvěte se. Stačí jedna hodina týdně (nebo za
2 týdny). Během listopadu připravujeme kurz
komunikace pro dobrovolníky s psycholož-
kou Mgr. Evou Bicanovou, konkrétně v sobotu
11. 11. 2023. 

Patron charity sv. Vincent
má svátek 27. 9.

Všechny charity v Evropě slaví na konci září
svého patrona sv. Vincenta, který žil v 17. století
ve Francii a je zakladatelem organizované chari -
tativní činnosti. Každá charita slaví svým způso-
bem, u nás je to společná večeře týmu s podě-
kováním a malým dárkem – růži pro každou
pracovnici. Letos se k nám připojí i generální vi-
kář z Hradce Králové Mons. Jan Paseka. 

PODĚKOVÁNÍ 
NADACI SEVEN – 

ELEKTRÁRNA CHVALETICE
U nadace SEV.EN uspěl v květnu náš pro -

jekt pro děti „Cestujeme vesmírem“, o kterém
informujeme v příspěvku Jakub klubu výše.
Děkujeme, díky této podpoře můžeme připra-
vit hodně zajímavý program pro děti. 

INFORMACE CHARITY PŘELOUČ
Masarykovo nám. 48, Přelouč, tel. 731 402 371, www.prelouc.charita.cz, charita.prelouc@gmail.com

V parku našeho Domova má do dvou let vzniknout útulné prostředí, kde
se budou cítit dobře nejenom klienti Domova u fontány, ale i mladší generace,
pro kterou bude přírodní areál také volně přístupný.

Centrem parku bude smyslová zahrada

Kromě revitalizace zeleně a modelace terénu se plánují i další úpravy areálu.
Novým centrem se má stát smyslová zahrada. V ní si budou moci návštěvníci
pomocí různých prvků stimulujících hmat, sluch a čich hrát i relaxovat. „Smys-
lová zahrada je navržena tak, aby evokovala útulný pocit české venkovské za-

hrady s velkým ořešákem, ovocnými i okrasnými stromy, rozkvetlými keři, trval-
kami a voňavými záhony bylinek. Celý areál ožije díky návštěvníkům z okolí,
kteří jistě ocení příjemný a bohatě vybavený park s kavárnou, vodní plochou
a řadou sportovních a herních prvků. Celoročně zde mohou probíhat kulturní
a společenské akce,“ uvedly autorky návrhu Kateřina Waldhauser a Eliška Šá-
rová z ateliéru K2N LANDSCAPE.

Revitalizace zahrady dle vítězného návrhu by měla být dokončena
na podzim roku 2025. Momentálně probíhá jednání o zpracování pro-
jektové dokumentace. Investorem projektu bude Pardubický kraj, který
je zřizovatelem Domova u fontány Přelouč.

KLUB AKTIVNÍ SENIOR
(KLAS)

Zprávy z Klasu
Půl roku naší společné činnosti jsme ukončili

posezením u ohýnku s opékáním. Díky ochotě So -
kola jsme mohli využít i možnosti uvařit kávu ne -
bo čaj. Zároveň jsme zhodnotili naše aktivity a byl
navržen program na měsíce září až prosinec. 

Prázdninové měsíce byly většinou bez akcí, ale
loni a letos jsme se se zájemci dohodli na dvou spo-
lečných výletech. V loňském roce jsme navštívili
Říp, Roudnici nad Labem a Mělník. Letos odjela
jedna naše členka na léčení do Poděbrad a osm
z nás se rozhodlo navštívit ji. Vlakem jsme dojeli
do Libice a prohlédli si Slavníkovské hradiště. Po-

dél Cidliny jsme došli k soutoku s Labem a dále do
Poděbrad. Po společném obědě jsme se kochali
upraveným lázeňským parkem. Druhá naše prázd-
ninová akce se nesla ve sportovnějším duchu. Byla
navržena trasa údolím Sázavy ze Smrčné, kam jsme
dojeli vlakem, a pokračovali 10 km pěšky do Led-
če nad Sázavou. Cestou jsme poseděli u Stvořidel
a osvěžili se pivem. Městečko Ledeč už jsme jed-
nou navštívili. Tehdy jsme vyšplhali na hrad, poté
si prohlédli kostel a synagogu, takže tentokrát jen
káva v místní cukrárně.

Naši pravidelnou činnost zahájíme 12. 9. výle-
tem na Kunětickou horu, která nabízí nově uprave-
né prostory. V tomto týdnu také začneme s pravi -
delným čtvrtečním cvičením, tj. 14. 9., a už o tý den
později se vypravíme do Skutče a Rychnburku.

Kubátovi

V DOMOVĚ U FONTÁNY VZNIKNE PARK VZPOMÍNEK

OKÉNKO Z DOMOVA U FONTÁNY
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Trh práce 
na Přeloučsku

Krajská pobočka v Pardubicích,
kontaktní pracoviště Přelouč

Úřad práce ČR evidoval k 31. 7. 2023 celkem 258 933 uchazečů o za -
městnání (UoZ). V červenci nezaměstnanost mírně vzrostla, z evidence
Úřadu práce ČR přesto odešlo 27,5 tis. lidí. Podíl nezaměstnaných osob
činil 3,5 %. 

Informace o nezaměstnanosti – 
Pardubický kraj – červenec 2023

K 31. 7. 2023 evidoval Úřad práce ČR (ÚP ČR), Krajská pobočka v Par -
dubicích, celkem 9 521 UoZ. Podíl nezaměstnaných stoupl na 2,7 %.
Během července podalo žádost o zprostředkování zaměstnání a za-
vedení do evidence ÚP ČR v rámci Pardubického kraje 1 755 osob. Na -
opak z evidence odešlo 1 206 osob. Meziměsíční nárůst nezaměst-
naných byl zaznamenán ve všech okrese, největší v okrese Chrudim
(9,5 %) a Ústí nad Orlicí (6,1 %). Meziměsíční pokles nezaměstnaných
nebyl zaznamenán v žádném okrese. Kraj evidoval k 31. 7. 2023 celkem
15 209 volných pracovních míst. Na jedno volné pracovní místo při-
padalo v průměru 0,6 uchazeče, z toho nejvíce v okresech Svitavy (0,9)
a Chrudim (0,8). Důvodem, proč se ne vždy daří spárovat volná pra-
covní místa a evidované uchazeče o zaměstnání je především nevy-
hovující struktura uchazečů o zaměstnání, přičemž nabízené pozice
jsou především cílené na manuálně pracující, fyzicky zdatnější a v ideál -
ním případě v technickém oboru vyučené (nebo s praxí) osoby, kte-
rým nevadí práce na více směn. V evidenci jsou zastoupeny všechny
stupně vzdělání, v červenci bylo evidováno nejvíce UoZ vyučených,
dále se základním či nižším vzděláním, za nimi následovali UoZ s ma-
turitou. Nejméně je evidováno vysokoškoláků. Zastoupeny jsou všechny
věkové kategorie, nejvíce uchazeči ve věku 55–59 let (14,2 %), Celkem
bylo k 31. 7. 2023 evidováno 24,8 % UoZ starších 55 let. 

Informace o nezaměstnanosti – 
okres Pardubice – červenec 2023

K 31. 7. 2023 bylo evidováno 3 429 osob. Podíl nezaměstnaných osob
na obyvatelstvu vzrostl na hodnotu 2,9 %. Na poptávkové straně trhu

práce bylo k 31. 7. 2023 evidováno celkem 6 890 volných pracovních
míst. Z celkového počtu volných pracovních míst bylo pouze 521 tj.
7,6 % míst, bez příznaku „pro cizince“. Na dalších 6 369 pozic pak mohli
zaměstnavatelé přijímat také pracovníky ze zahraničí. Na jedno volné
místo připadalo v průměru 0,5 uchazeče. 

Vybrané obce region Přeloučsko – 
Údaj o počtu nezaměstnaných v obcích 

je získán ze statistiky obcí (GIS0) z IS Okpráce

Nejvyšší nezaměstnanost za měsíc červenec 2023 byla v obcích
regionu Přeloučsko: Újezd u Přelouče 7,4 % (10), Zdechovice 6,3 % (28),
Žáravice 5,9 % (4), Stojice 5,3 % (7), Strašov 4,5 % (11), Kladruby nad
Labem 4,4 % (17), Lipoltice 4,1 % (11).

Sledujte průběžně informace na: www.uradprace.cz. Zde najdete
informace ohledně aktuálních úředních hodin, formuláře, kontakty
a další informace.

Žádost o zprostředkování zaměstnání přijímáme osobně v pracov-
ní dny od pondělí do pátku v úředních hodinách. Státní sociální pod-
pora (SSP) – úřední hodiny pouze pondělí, úterý, středa (čtvrtek a pá-
tek zavřeno). 

Kontakty:
vedoucí                                                                                     950 144 407
zprostředkování zaměstnání                                                  950 144 401
NSD – hmotná nouze                                                             950 144 520
SSP                                                                             950 144 501/502/504

„Zpráva z podkladů ÚP“. 

název
Uchazeči o zaměstnání

(UoZ) celkem
Podíl nezam. 

na obyvatelstvu v %

Přelouč 246 4,0

Chvaletice 88 4,4

Břehy 18 2,4

Choltice 20 2,6

Výběr událostí 
v době prázdnin

Muž pod vlivem alkoholu nezvládl svou chůzi
a přivodil si tržné zranění na hlavě

Strážníci vyjeli na telefonické oznámení na
místní sídliště ke zraněnému muži. Ten si „ustlal“
před vchodem do bytovky. Jelikož měl tržnou
ránu na hlavě, byla na místo přivolána zdravot-
nická záchranná služba. Následnou dechovou
zkouškou se prokázalo, že měl 1,55 ‰ alkoho-
lu v krvi. 

Jelikož nechtěl spolupracovat a stále odmí-
tal ošetření, byl za doprovodu policisty odvezen
do nemocnice v Pardubicích. 

Oznámení o zavřeném pejskovi 
v automobilu

Na žádost Policie ČR provedla hlídka MP
kontrolu parkoviště u obchodního domu. Dle
oznámení se zde měl nacházet pes zavřený
v autě. Každá minuta v uzavřeném a rozpále-
ném prostoru je pro zvíře nebezpečná. Stráž-
níci toto dobře vědí, a proto oznámení berou
nadmíru vážně. I když se naštěstí většinou ne-
potvrdí ten nejhorší scénář. Stejně tak tomu by-
lo i tentokrát. Automobil byl zaparkovaný ve
stínu, okénko bylo pootevřené a jak se později
prokázalo, pes zde byl pouze pět minut. Maji-
telka si jen na chvíli odskočila. Přesto byla po-
učena o možných důsledcích v případě delší-
ho pobytu psa v automobilu. 

Mojžíš na břehu Labe
Strážníci prověřovali oznámení o opilci le-

žícím na břehu Labe. Když přijeli na místo uvi-
děli jim dobře známého muže. Ten se zrovna
probral, skočil do řeky, voda se rozestoupila,
aby mohl v klidu projít a následně pokračoval
po druhém břehu směr domov. Voda byla sa-
mozřejmě „rozestoupená“ už dávno, a to díky
vysokým teplotám a suchu. Takže náš známý
měl štěstí. Nebo ho spíš měli strážníci, protože
kdyby voda byla na normálu, museli by pro něj
nejspíš skočit a zachránit ho před možným
utonutím. Tento mladík již několikrát potvrdil
pořekadlo „Opilému štěstí přeje“. Snad mu to
vydrží. Nebo mu raději přejme, aby se vymanil
ze závislosti na alkoholu. 

Opilec odložil své kolo 
a pokračoval na cestě domů pěšky

Vedoucí letního tábora objevili v ranních
hodinách poblíž základny odložené jízdní kolo
a batoh. Přivolali na místo hlídku MP. Podle je -
jich výpovědi se zde kolo muselo objevit v noci.

Strážníci nález odvezli na služebnu a za-
evidovali. Obsah batohu napovídal, jak vše asi
proběhlo. A také se to potvrdilo. Na služebnu
se později dostavil majitel nalezených věcí

a přiznal, že se v noci vracel domů v podna-
pilém stavu. Jelikož kolo nezvládl dále tlačit,
odložil ho v lese s tím, že se pro něj po vystříz-
livění vrátí. Alespoň, že na něm nejel v tomto

stavu po komunikaci. To by mohlo dopad-
nout hůře. 

Hořící automobil
Čtvrteční oběd překazil záchranným slož-

kám hořící automobil. Svědci na místě událos-
ti viděli tři osoby, které ještě před příjezdem
hasičů utekly neznámo kam. O pomoc byla po-
žádána i hlídka MP. Strážníci při kontrole okolí
narazili u vedlejší vesnice na podezřelého mu -
že. Proto přistoupili ke kontrole. Muž nejprve
zapíral, ale nakonec se přiznal. Podezřelý byl
předán hlídce PČR k dalšímu šetření.

Za Městskou policii Přelouč
Leoš Slavík, DiS., velitel MP

Pravidla silničního provozu 60
Dopravní značku „obec“ anebo „konec obce“ (viz obrázky) není asi třeba představovat

(stylově by se hodil nápis Přelouč namísto ve vyhlášce znázorněnou Plzní). Pro účely zákona
je obec definována jako zastavěné území, jehož začátek a konec je na pozemní komunikaci
označen příslušnými dopravními značkami; na účelových komunikacích se značky neosazují.
Ale značka krom orientační informace sídelního útvaru upravuje celou řadu dopravních pra-
videl, což mnozí z nás ani netuší, anebo si jen matně uvědomují. Tak pro připomenutí. Pohy-
buje-li se chodec mimo obec za snížené viditelnosti po krajnici nebo po okraji vozovky v místě,
které není osvětleno veřejným osvětlením, je povinen mít na sobě prvky z retroreflexního ma-
teriálu umístěné tak, aby byly viditelné pro ostatní účastníky provozu na pozemních komuni-
kacích. Rovněž tak je řidič povinen mít na sobě oděvní doplňky s označením z retroreflexního
materiálu, nachází-li se mimo vozidlo na pozemní komunikaci mimo obec v souvislosti s nou-
zovým stáním; to neplatí pro řidiče motocyklu, mopedu a nemotorového vozidla. 

(pokračování příště)                                    Ing. Martin Moravec, Ph.D., dopravní specialista

Místní akční plán rozvoje vzdělávání 
v ORP Přelouč

Místní akční skupina Železnohorský region, z.s., ve spolupráci s městem Přelouč a dalšími
zástupci z území realizuje v ORP Přelouč projekt Místní akční plán rozvoje vzdělávání (MAP)
již od roku 2016. 

V současné době běží jeho 3. pokračování (reg. č. projektu: CZ.02.3.68/0.0/0.0/20_082/
/0022928), které bude ukončeno v listopadu 2023 a na něž se dále opět naváže tak, aby bylo
kontinuálně zajištěno společné informování, vzdělávání a plánování aktivit pro následné společné
řešení místně specifických problémů a potřeb. Je tak podpořena spolupráce zřizovatelů, škol
a ostatních aktérů ve vzdělávání s cílem zlepšit kvalitu vzdělávání v mateřských a základních ško-
lách ORP Přelouč.

Veškeré informace jsou pravidelně zveřejňovány na webu MAS Železnohorský region
www.zeleznohorsky-region.cz v sekci Aktivity – Vzdělávací. Ke komunikaci v území je zřízen
facebooko vý profil projektu MAP v ORP Přelouč.

Tým MAS Železnohorský region

Městská policie Přelouč
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kem 97 km a měli jsme nastoupáno 1500 m.
Jak jsem už zmiňoval, v České republice jsme
jeli třeba do 23 hodin, tam jsme nebyli ome-
zeni časem. Druhý den jsem jel třeba 112 km
a měl jsem 2 900 m nastoupáno, to už bylo
horší. Pak jsem jel taky třebas 3,5 dne úplně
sám a ten první den, co jsem jel sám, tak jsem
ujel 132 km. Ale pak přišlo Slovensko a tam už
jsme 100 km za den nedal, to už se nedalo. Bě -
hem celého závodu byly k dispozici 3 CP – zá-
chytná stanoviště, přičemž u druhého byla
možnost skončit v půlce, bylo to 500 mil nebo
jet dál. 

Jak dlouho jste celkem závod jel?
V České republice jsem jel 7 dní od 2. čer-

vence a 10. jsem přejížděl na Slovensko a cel-
kem jsem to jel 18 dní. V cíli jsem byl 20. čer-
vence. Celkem jsem ujel 1 737 km a 34 235 m
nastoupal, mám k tomu dopočítané i pří jez -
do vé a odjezdové kilometry, než jsem se s ko-
lem dostal přímo na start a do cíle závodu
a pak zase na vlak domů. Takže čistý závod
jsem jel 18 dnů a úplně celkem jsem byl pryč
19 dnů. Hlav ně na tom Slovensku to bylo ob-
rovské stoupání. Třeba jeden den jsem nastou-
pal 2 515 m a ujel celkem 88 km. Když si to
člověk nezkusí, tak tomu ani nechce věřit, že
by to mohl dát 

Měl jste nějaké hodně těžké momenty bě-
hem závodu? 

Těžkých momentů tam bylo dost, velký vliv
mělo na všechno také počasí. Buď jedete tře-
ba při teplotě 42 stupňů. Nebo obráceně, je-
dete v dešti nebo těžkám terénem po dešti.
Právě po jednom takovém dešti na Slovensku
vedlo kus trasy kukuřičným polem s tekutým
jílem. Když jsme do pole vjeli, po 10 m se nám
přestala točit kola. Takže musíte odbhanit ko -
lo, boty a zkoušíte to znovu a zase se naba-
lilo bláto a kolo zase nejelo. Následovalo zhru -
ba 2,5 km cesty tím polem, kdy nesete kolo
a všech ny věci nad hlavou, ujdete pár metrů,
dolů, chvilku si odpočinout a zase všechno na-
horu. Tak třeba tady jsem s tím chtěl švihnout
a závod ukončit. Tenkrát jsem volal manželce,
ať mi řekne něco hezkého, že jsem fakt v háji.
Naštěstí jsem zrovna tenhle úsek jel ještě s jed-
ním kamarádem a vzájemně jsme se podpo-
řili. Ale třeba tenhle krátký úsek nám vzal půl
dne času a pak následoval kopec Ptáčník a hod -
ně stoupání. Takže když jsem večer dojel, tak
jsem si myslel, že už to tělo nedá a nemůžu
to už dál zvládnout. Ale říká spoustu lidí, kteří
závod absolvovali, že tělo po určité době pře-
píná na jiný záběr. Což se vlastně potvrdilo
i mně. První dny hlavně večer tělo bolelo, bo -
lelo snad úplně všechno a myslel jsem si, že
už nemůžu a najednou další den všechny bo-
lesti přestaly, možná trochu zadek, ale fakt mě
nic nebolelo. A já to nakonec vydržel až do
konce. Třeba jeden z hodně náročných mo-

mentů bylo dostat se z jednoho břehu Váhu
na Slovensko na druhý. Prudká voda, brodíte
se ve vodě až po prsa, všechny věci musíte nad
hlavou přenést přes tu prudkou a hlubokou
vodu. A hlavně jdete několikrát, nejdříve jen
kolo, pak elektroniku, pak jednu zátěž, pak dru-
hou. To třeba fakt bylo hodně náročné. Cel-
kově ten závod je udělaný na to, aby vás zničil
fyzicky, psychicky a jde hlavně o to, co vydržíte. 

Co vám celkově závod přinesl?
Nejkrásnější pocit v životě, když dojedete

do cíle. To se nedá vůbec popsat. Potkáte mno -
ho fajn lidí a kamarádů na trase. Zjistíte, že má -
te kamarády tady doma v Přelouči, kteří vám
k tomu všemu pomohli, podporovali vás jak
při tréninku, tak při závodu. Sledovali mou
GPS navigaci. Podpořil mě taky Pivovar Žleb-
ské Chvalovice. Od pana Kutílka jsem dostal
2 drezy. Manželka mi celou tuhle akci nakonec
odsouhlasila, ačkoliv na začátku z toho, že jsem
se do závodu přihlásil, vůbec radost neměla.
Takže za to moc děkuji, že mě podpořila a pus -
tila mě na trasu. Taky ačkoliv nejsem věřící, tak
věřím tomu, že na mě dával někde tam naho-
ře pozor můj letitý kamarád Fanda Holeček,
pro kterého jsem vlastně ten závod jel. Bohu-
žel už není mezi námi a moc se mnou na kole
chtěl jezdit do té doby, než ho porazila těžká
nemoc. Všechno to jsou především skutečně
nepopsatelné emoce. A vím jedno, že není ani
tak důležité, jak jste na tom při závodě fyzicky,
ale nejdůležitější je psychika a hlava. Jakmile
vám hlava dává signál, že už nechce, můžete
mít sebevíc natrénováno a fyzicky byste mohl
jet dál, nakonec nedojedete. O tom to celé je. 

Co plány do budoucna?
No nejdříve se moc těším na slavnostní after

party, která proběhne v září na Vysočině. Ur-
čitě se tam potkám s mnoha kamarády, které
jsem potkal na trase. Někteří dojeli, dost jich
také závod nedokončilo nebo udělali jenom
půlku, 500 mil, už se opravdu moc těším. Urči -
tě chci zkusit severní trasu ve směru ze Sloven-
ska do Čech, ale jestli to bude hned příští rok,
to ještě nevím😊. 

Úprava textu: MG, 
fotografie z archivu J. Fofoňky a MG

Závod 1 000 MILES ADVENTURE – NONSTOP
ZÁVOD VLASTNÍ SILOU BEZ PODPORY – to
je extrémní závod, do kterého se může při-
hlásit kdokoliv z nás, ale do cíle dojedou ne-
bo dojdou jen ti nejstatečnější. Jedním z nich
je také Přeloučák Jiří Fofoňka. Je mu 51 let
a 1 000 mil ujel na horském kole za 18 dní. 

Můžete nám ještě trochu více představit
ten to závod?

Jedná se o závod, který je nejtěžší v naší re-
publice a možná i v Evropě a jedná se o závod
vlastní silou bez jakékoliv podpory. Je možné
si vybrat ze tří kategorií: je to horské kolo, ale
nemusí být přímo horské, záleží na každém zá-
vodníkovi, jaké kolo zvolí, hlavně, aby mu ná-
ročnou trasu vydrželo. Další kategorií je ko-
loběžka a třetí kategorie běžec/chodec. Spíte
venku, jídlo i pití si obstaráváte zcela sám. Je-
dete podle GPS a skutečně velmi náročným
terénem. Existují dvě trasy: jižní a severní. Obě
jsou stejně dlouhé, obě trasy by měly mít stej-
né převýšení. V lichých ročnících se jede z Čech
až na nejvýchodnější místo na Slovensku. V su -
dém roku se to jede ze Slovenska a jede se zá -
vod obráceným směrem. Já jsem jel letos již-
ní trasu.

Proč jste zvolil právě horské kolo?
Jezdím na horském kole 28 let, pro mě to

byl jasný výběr. O tom závodě jsem věděl
dlou ho, ale poslední tři roky jsem o tom sku-
tečně vážně uvažoval, zda se do toho pustit.
A 1 000 mil byl můj první závod tohoto druhu.

Jak dlouho jste se na tento závod připra-
voval?

V podstatě 8 let jsem se připravoval na ně-
jaký závod a poslední tři roky už jsem měl v hla-
vě právě těch 1 000 mil. S kamarády jsme na

kole objeli už celou naši republiku, kdy prů-
měrně denně jsme ujeli 100 km. Spali jsme ven -
ku. A jakmile jsem se 1. 1. 2023 zhruba 20 se-
kund po půlnoci do počítačového systému
závodu přihlásil, začal jsem s intenzivní pří-
pravou. Až do konce června jsem trénoval tak
3x až 4x týdně podle počasí. Jezdil jsem v zi-

mě, ve tmě, ve větru, jenom déšť jsem vyne-
chával a jezdil jsem okolo Přelouče. Dělal jsem
okruhy třeba 40 km. Pak jsem jezdil už dál
směrem na Třemošnici, Železné hory a začal
trénovat také kopce. Později jsem přidal i zá-
těž, protože při závodě si všechny svoje věci
vezete s sebou na kole a bylo potřeba si na ko -
lo se zátěží zvyknout. Jezdit bez zátěže a s ní
je skutečně velký rozdíl. Přibližně 1 500 km jsem
najezdil z 90 % naloženým kolem, než jsem
pak jel vlastní závod. Celkově jsem najel do
toho června 3 600 km. 

Kdy jste se dozvěděl trasu závodu a podle
čeho se jezdí?

Trasu jsem se dozvěděl týden přede star-
tem. Můžete si celou cestu projít podle ma -
 py. Podívat se, kde co může být v terénu za
problémy a úskalí. Na startu pak dostanete
GPS připojení, měl jsem samozřejmě i svoji
GPS, dále telefon, powerbanku, outdoorovou
nabíječku. Celý závod je nutné být online pří-

mo s organizátorem závodu. Těm jsem se mu-
sel každý večer od 18 do 20 hodin nahlásit.
Udat místo, kde se zrovna nacházím, jak jsem
na tom fyzicky a zda budu pokračovat dál. Pak
jsem byl samozřejmě ve spojení s manželkou
a kamarády na mobilu. Pořád člověk musel
myslet na to, aby měl elektroniku dobitou.
Ale bylo to v pohodě. Dá se dobíjet i v restau-
racích, kde se člověk zastaví na jídlo nebo když
není jiná možnost, venku spát nemůžete, tak
člověk využije kemp nebo penzion. Tady se da-
lo dobíjet celou noc.

Závod se jede i v noci?
V Čechách ano, na Slovensku to bohužel ne -

šlo. V České republice jsem jel třeba až do 23 h,
co to šlo. Pak třeba spíte sám v lese, nikde ni-
kdo. Ale dalo se tady u nás ujet delší vzdále-
nosti. Na Slovensku to bohužel nejde. Tam se
končilo okolo nejpozději ve 21 h, na Slovensku
platí zákaz jízdy medvědí zónou. Muselo se spát
ve vesnicích, a ne v otevřené přírodě kvůli bez -
pečnosti. I tak jsem za celý závod využil 1x kemp
a 1x penzion a hlavně to bylo kvůli hygieně
a lepšímu odpočinku po náročných trasách. 

Jakou zátěž kola jste měl?
Kolo a věci na malém nosiči vážily okolo

24 kg a na zádech jsem měl ještě batoh a ten
vážil 10 kg. Ale teď už vím, že pokud bych jel
závod znovu, byl bych zkušenější a na zátěži
ubral. Vezl jsem dost věcí, které jsem ve finále
vůbec nepotřeboval nebo bych některé věci
volil jinak. Například jsem měl špatné boty. Ne-
tušil jsem, že tam budu chodit tolik kilometrů
pěšky po kamenech, po kořenech, v těžkém
terénu, tlačit kolo. Tady na to je třeba trekové
boty vhodné i na chození. Další věci, které bych
sebou nemusel mít, jsou určitě nepromokavé
kalhoty, návleky na boty. Člověk jede v mokrém
třeba dva dny, takže to bych sebou příště ne-
bral, to je prostě jenom zátěž navíc. Nebo tře-
ba jsem měl zámek na kolo, ale zbytečně těž-
ký. Jsou to všechno gramy navíc. Tady se zátěž
nepočítá na kila, ale na gramy. Pak bych také
jinak vybral pláště. Existují bezdušová kola. Bě-
hem závodu jsem 4x měnil duši, příště už bych
si kolo připravil jinak. Zase si člověk hlavně
uvědomí, že při tomto závodě se jezdí ve sku-
tečně těžkém terénu, kameny, bahno, roští,
kopřivy, to všechno tu techniku ničí. 

Popsal byste nám alespoň trochu průběh
závodu?

Startoval jsem v neděli 2. července v 15 ho -
din odpoledne. A celkem nás bylo 300. Na za-
čátku jsem moc nevěděl, jak mám jet. Řekl jsem
si, že udělám 80 km. První den po startu jsem
překročil to, co jsem si řekl, šlapali jsme s jed-
ním kolegou ještě ve dvě v noci a ujeli jsme cel-

Jiří Fofoňka z Přelouče pokořil 1 000 mil 
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Fotohádanka
Správná odpověď na letní fotohádanku zněla: „Na černobílé

fotografii datované do roku 1960 vidíme část Sokolovského
náměstí. Uprostřed je dům čp. 373 (ještě s brankou), vedle něj
kus domu čp. 238 a v levé části snímku je trafostanice. Histo -
rie zástavby v místech domu čp. 238 sahá do doby po roce
1816, trafostanice byla z období první republiky.“

V rámci losování se výhercem stal Jiří Zachař, gratulujeme.
V redakci Roštu je připravený malý dárek. Odpovědi na novou
fotohádanku zasílejte na mail: rost@mestoprelouc.cz a děku-
jeme vám za přízeň. 

funkci, a tak velmi brzy začal čas jejich zániku.
Dvě třetiny těchto komínů již zanikly, roku 2015
stálo pouze 21 z nich. Dnes je toto číslo ještě niž-
ší, např. v létě roku 2021 byl zbořen pozůstatek
takového komína v areálu pardubické nemocni-
ce. Aktuální je diskuse o tom, jestli by zbývajícím
komínům jako výjimečným technickým stavbám
neměla být dopřána jistá ochrana.

Přelouč tedy patří mezi výjimečná místa naší
republiky, kde taková technická památka dosud
stojí. Již téměř století je nedílnou součástí pře-
loučského panoramatu, patrný je zvláště při po-
hledech od východu a od severu. Postaven byl ro-
ku 1932 firmou Ing. Josef Jaroslav Hukal (nesouvisí
tedy přímo se stavebními aktivitami rodu Fische-
rů) pro Automobilní zbrojovku, sídlící v původním
továrním areálu Železoprůmyslu. Jeho silueta je
naprosto unikátní. Dno vodojemu se na 62 m vy -
sokém komíně nachází ve výši 45 m, což ze stav-
by činí komín s nejvýše umístěným vodojemem
v Čes ké republice. Skrytá zajímavost se pak skrý-

vá uvnitř vodojemu, kde po sobě patrně některý
z dělníků stavějících vodojem zanechal na památ-

ku nápis „6. XII 1932. Lukavecký“. I přeloučský ko-
mín již neslouží svému původnímu účelu, je však
ověšen telekomunikačními zařízeními, což jej leh -
ce hyzdí, ale zároveň mu dodává novou praktickou
funkci. Kéž by i nadále patřil mezi výjimky a zůstal
trvalou součástí přeloučského panoramatu!

Text, fotografie a ilustrace Martin Štěpánek

Hlavní použitá literatura:
BINKO, Simona; FIŘTOVÁ, Marie aj. Přivedli svět domů,
Binkovi – Josef Gočár. Praha: UMPRUM, 2022.
LUKEŠ, Zdeněk; PANOCH, Pavel; KARASOVÁ, Daniela;
KOTALÍK, Jiří T. Josef Gočár. Praha: Nakladatelství Ti-
tanic, 2010.
NOVÁKOVÁ, Zuzana. Gočárova galerie v Automatic-
kých mlýnech. In: Vlastivědné listy Pardubického kra-
je 2, 2013, s. 20–21.
VONKA, Martin; KOŘÍNEK, Robert. Komínové vodoje -
my, funkce, konstrukce, architektura. Praha: ČVUT, 2015.
VONKA, Martin; KOŘÍNEK, Robert; HOŘICKÁ, Jana;
PUSTĚJOVSKÝ, Jan. Komínové vodojemy, situace, hod -
noty, možnosti. Praha: ČVUT, 2015.

Pan prezident, to je velká osobnost. Kolik jsme
měli prezidentů od vzniku našeho samostatného
Československa? Ne každý si vzpomene na všechny,
ale určitě většina z nás vzpomene prvního prezi-
denta, kterým byl T. G. Masaryk. Také je to snad je-
diný prezident, na jehož počest nalezneme ve vsích
a městech pomníky.

V Bukovině u Přelouče najdeme přímo u hlav -
ního průtahu obcí v blízkosti rybníku a obecního
úřadu pomník T. G. Masaryka. Vyroben je z žuly.
Jde vlastně o podstavec a zužující se pilíř. Na něm
nalezneme malý kovový reliéf se jménem první-
ho československého prezidenta, pod ním jeho
životní data a heslo „VYTRVAT/A NIKDY SE/NE-
VZDAT“. Památka je umístěná v nové ohrádce
s květinovou výzdobou a je v dobrém stavu. Pod-
stavec má půdorys o rozměrech 115x80 cm, pi-
líř 80x40 cm.

Z obecní kroniky se dozvídáme, že pomník
vznikl v roce 1938 u příležitosti 20. výročí republi -
ky. S nápadem přišel tehdejší starosta Václav Chu-

domel začátkem března téhož roku na hasičské
schůzi. Ideu potom rozvíjel student Jaroslav Čejka
a ještě koncem března 1938 vznikl výbor pro po -
stavení památníku T. G. Masaryka. Byly získány
finance z různých zdrojů a již 6. června 1938 se
konalo slavnostní odhalení díla za účasti legio -
nářů, hasičů a krojovaných skupin občanů z obce
a okolí. Projevy měli Bohumil Smetánka (evan-
gelický farář v Chrudimi) a dr. Stanislav Rada, ta-
jemník ministerského předsedy Milana Hodži.
Oba jsou v kronice označováni za rodáky z Bu-
koviny. Hovořil také student Josef Klegr. Předse-
da výboru Václav Rada pak pomník předal obci.
Následovala „národní veselice“, na které zahrála
hudba Jana Svobody z Turkovic. Náklady na rea -
lizaci byly celkem 5 841 korun a 80 haléřů. Kámen
pochází z lomu z Prosetína (okr. Chrudim), který
je od Bukoviny vzdálen asi 40 km, jméno kame-
níka kronika nezmiňuje.

Zaslouží si nějaký náš další prezident pomník,
bustu, pamětní desku? Toť otázka. Je to věcí přede-
vším současných politiků, historiků a uvědomělých
lidí, kteří takového prezidenta patřičně ohodnotí
a vyzvednou jeho zásluhy.

Text+foto: Jiří Rejl (kurziva) a Matěj Pešta

Loňský rok přinesl zajímavý výstavní projekt
Přivedli svět domů. V anotaci čtyř výstav skrývají -
cích se pod tímto názvem se můžeme dočíst: „Vý -
 stavy nabídnou nový pohled na počátek 20. sto-
letí, první republiku, její průmysl a obchodní vztahy,
ale také na rodinné a přátelské vazby mezi pod-
nikateli a umělci.“ Na čtyřech místech tak bylo
možné se seznámit s konkrétními úzkými, často
rodinnými vazbami mezi výtvarníky a architekty
na straně jedné a osvícenými představiteli prů-
myslnické sféry na straně druhé. Jednalo se o tyto
výstavy: ve Zlíně Fischerovi a Marie Fischerová-
-Kvěchová, v Pardubicích Binkovi a Josef Gočár,
v Kutné Hoře Sochorovi a František Kysela a v Bra -
tislavě Karel Koch a Dušan Jurkovič. Dvě z nich
jsem navštívil, a jak bývá mým zvykem, hledal
jsem v nich mimo jiné vazby na Přeloučsko. Jed-
nalo se o spoje velmi volné, ale i tak si myslím, že
zjištěná fakta stojí za zmínku.

Hůlka Josefa Gočára

V případě architekta Josefa Gočára (1880–
1945) je hlavní a téměř jediná spojitost s Přelouč-
skem poměrně dost známá. Narodil se 13. břez-
na roku 1880 v semínském pivovaru, kde byl jeho
otec Aloiz (byl slovenského původu) sládkem,
a žil zde až do roku 1891, kdy se celá rodina pře-
stěhovala směrem proti toku Opatovického ka-
nálu do Bohdanče. Nedávno jsem v pardubickém
archivu narazil na zajímavou knihu, na jejíž titulní
straně je stylisticky kostrbatě napsáno Kniha tato
sestavená jest od Jeho Důstojnosti Panem Panem ti -
tul: Děkanem Josefem Hübblem v Kladrubech 1869.
Jedná se o soupis jednotlivých čísel popisných v Se -
míně a jejich obyvatel v daném, většinou kulatém
roce. „Pivovár a zámek“ v Semíně měl čp. 1. V roce
narození Josefa Gočára žilo v tomto čísle popisném
celkem 17 osob. Devět z nich byli Josefovi pří  buzní.

Zmíněn je otec Aloiz (zde psáno v české varian tě
Alois; 39 let), matka Anna (27 let) a tři starší Jose-
fovi sourozenci Jaroslav, Anna a Božena (7, 6 a 4 ro-
ky). (Ve skutečnosti měl Josef sourozence čtyři.)
Někteří ze sourozenců Gočárových byli již semínští
rodáci. Kromě dříve zmíněných tu žil i Josefův dě-
deček a babička z matčiny strany Josef a Anna
Hüttlovi (61 a 54 let) a jejich dvě dcery Marie a Bo-
žena, tedy Josefovy tetičky, ve věku 22 a 19 let. Sedm
dalších obyvatel čp. 1 byli služebníci a řemeslníci
pivovaru. Mezi nimi najdeme i dva rodáky z Pře-
louče – praktika Josefa Potůčka a služku Marii
Šoltovou. Další zápisy se týkají roku 1890. Počet
obyvatel čp. 1 klesl na deset. Z příbuzných už v pi-
vovaru žili jen Josefovi rodiče a sourozenci. Chod
pivovaru udržovali již pouze čtyři služebníci, mezi
nimi najdeme i Kateřinu Hývlovou, děvečku pochá -
zející přímo ze Semína. Uplynulo dalších deset let
a obyvatelé čp. 1 se zcela změnili, z původních jmen
v soupisu nenajdeme ani jedno. Ten, kdo soupisy
psal, netušil, že jméno Josef Gočár bude ve 20. stole -
tí jménem jednoho z našich největších architektů.

Pardubická výstava přibližovala především
okolnosti přátelských a příbuzenských vazeb Jo-
sefa Gočára a rodiny Binkových z Krucemburku,
které pak vedly mj. k jedné z prvních Gočárových
realizací – Červené vile v obci Krucemburk. V té
době pomalu začíná vzestup, jenž povede k slav -
ným stavbám v Jaroměři, Bohdanči, Praze, Par-
dubicích, Hradci Králové i jinde. Vzpomněl si ale
Josef Gočár na této cestě za oprávněnou slávou
někdy na své rodiště? Jak ho Semín ovlivnil? Vrá-
til se do něj někdy?

Co třeba „pivní stopa“? Jaký měl vztah Josef
Gočár, rodák ze semínského pivovaru, k pivní-
mu moku? Na první pohled nevalný. Žák Josefa
Gočára František Maria Černý vzpomínal na svá
studia takto: „Pod kreslicími prkny byla přihrádka
a v té pečlivě srovnaná piva. Panu profesorovi ne -
ušla při korektuře evidence rozsahu naší pivní zá-
soby; nebyl přítelem piva, ale nikdy nic neřekl.“
Josef Gočár byl ve své dospělosti typickým kavá-
renským elegánem. Pražská kavárna Mánes byla
jeho zázemím ve všední dny, v neděli dával před -
nost Slávii. Jeho přední neřestí bylo kouření dout-
níků a jiných tabákových pochutin.

Při hlubším průzkumu pivní tématiky přesto
jednu osudovou spojitost nalezneme. Životní
druž kou se Josefu Gočárovi stala Marie Chladová
z rodu pardubického sládka. (Dva bratři Binko-
vé si pak vzali Mariiny sestry, a tak došlo k ne-
zvyklému příbuzenskému provázání všech zmí-
něných.) V nádherné publikaci věnované této
výstavě (nominované na Magnesiu literu 2023)
si můžeme přečíst i tyto věty: „Josef Gočár býval
u Chladových častým hostem. V jejich společnos-
ti mu bylo dobře. Připomínala mu mladá léta strá-
vená v Semíně a Bohdanči, připomínala mu do-
mov i starostlivou péči vlastních rodičů.“

Při četbě knih o Josefu Gočárovi narazíme na
další, ne příliš významné spojitosti s naším krajem.
Patří mezi ně nerealizovaný projekt semínské so-
kolovny, mohli bychom sem zařadit i spolupráci

se sochařem Janem Laudou na pomníku bratran-
ců Veverkových v Rybitví, a to pro souvislost ži-
votních osudů Františka Veverky s Přeloučskem.
To nejdůležitější zjištění však přinesl závěr výsta-
vy Přivedli svět domů v Pardubicích. Po mnohých
skvostných artefaktech z Červené vily na návštěv -
níka na posledním panelu čekala připevněná dře-
věná hůl. Komentář připomínal Josefa Gočára
jako vášnivého chodce a hůl, jak vidíme např. na
fotografii z časů první světové války, byla jeho ne-
zbytným poutnickým průvodcem. A tu byl při-
pomenut i jeden z cílů jeho cest – rodný Semín.
„Gočár ve svých válečných dopisech píše, že se
opravdu „doma“ cítí v Semíně na Pardubicku, ni-
koliv v Praze. Reagoval na dopis své ženy, která
zase tesknila po Pardubicích,“ poznamenala ve
svém článku Zuzana Nováková.

Semín tak nebyl jen náhodným rodištěm,
kam doputoval Slovák Aloiz Gočár, působící za
svého života v několika pivovarech. Bylo to místo
osudové, které, ač slávu přinesla Josefu Gočárovi
místa jiná, magicky přitahovalo a volalo do svých
písčitých lesů. Josef Gočár patřil i přes svůj nadná-
rodní význam k těm, kteří cítili potřebu vracet se
ke svým kořenům.

Komíny s vodojemem
Fischerovi a Marie Fischerová-Kvěchová byla

výstava, na niž jsem zavítal v podstatě náhodou
při prázdninové návštěvě Zlína. Při prohlídce mě
zaujala informace, že manžel známé ilustrátorky
Karafiátových Broučků a Babičky B. Němcové
Marie Fischerové-Kvěchové (1892–1984) pochá-
zel z rodiny prvních stavitelů komínů s vodojemy
u nás. Tato novinka k nám přišla z Německa. Ko-
míny s vodojemy se staly typickou součástí naše-
ho industriálního stavitelství 1. poloviny 20. stole -
tí a celkem jich na našem území bylo postaveno
šest desítek. Postupně však přestaly plnit svou

PŘIVEDLI SVĚT DOMŮ ANEB VZPOMÍNKA NA DVĚ LOŇSKÉ VÝSTAVY

Josef Gočár jako domobranecký inženýr 
v Jižním Tyrolsku roku 1917 vzpomíná 

na rodný Semín

Komín s nejvýše umístěným vodojemem
v České republice. Vodojem byl zásobárnou vody, 

která v zimě díky procházejícímu komínu 
nezamrzala, a zvyšoval stabilitu komína

Ladnou siluetu dnes narušují 
přidaná telekomunikační zařízení

Drobné kamenné památky Přeloučska. 
Pomník Masaryka v Bukovině u Přelouče
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Orel Přelouč – 
oddíl florbalu

Příchod podzimu přinese i začátek nové florbalové sezóny 23/24,
a oddíl Orla Přelouč nastoupí v síle hned 6 týmů. Ligové zápasy ve
všech soutěžích začínají na přelomu září a října, proto se pravidelné
tréninky budou konat už od začátku září.

Orel Přelouč má týmy v téměř všech věkových kategoriích, tudíž
uvítá každého zájemce o floorbal bez ohledu na věk. Pro nové hráče
nebo rodiče, kteří chtějí přivést své dítě ke sportu, jsou na konci člán-
ku kontaktní informace. 

Muži – Pardubická liga mužů: 
Na tým mužů čeká v Pardubické lize řada známých tváří, kterým

vévodí hned čtyři pardubické manšafty – Haga, SPV, Marilan a sa-
mozřejmě Sokol. Mezi další přeloučské soupeře patří Polička, OT
a Litomyšl. Orel vs. orel souboj nastane při mači s Letohradem, a šan -
ci skolit sokola se naskytne při návštěvě v Chrudimi. Celkově se 13 cel -
ků vydá v Pardubické lize mužů do bojů o dvě postupová místa do
vyšší hradecko-pardubické regionální ligy. Domácí turnaje se budou
pořádat v SA ZŠ Smetanova Přelouč 19. listopadu 2023, 17. prosince
2023 a 24. března 2024, vždy start od 9 hodin.                                   

Dorost – 2. liga dorostenců 
(roč. nar. 2007–2008): 

V porovnaní s ostatními týmy Orla Přelouč celek dorostenců účin-
kuje v soutěži s větším počtem soupeřů, a to s 23 dalšími týmy. 

První dva měsíce soutěže probíhají tzv. rozřazovací zápasy, jejíchž
výsledky určí uspořádání všech týmů do výkonnostních košů. Z ta-
kovéhoto formátu jasně vyplývá, že několik prvotních utkání má
velmi závažný vliv na průběh zbytku sezóny. Doufejme, že náš tým
zastihne v dobré formě. Orel vylétne navštívit celky z měst HK, Par-
dubice, Trutnov, Česká Skalice, Chrudim, Svitavy, Rtyně v Podkrko-
noší, Jaroměř, Dvůr Králové, Litomyšl atd.

Dorostenky – 1. liga dorostenek 
(roč. nar. 2007–2008): 

Liga dorostenek se oproti minulé sezóně rozrostla o tři další celky,
kdy se k týmům z Dobrušky, Jablonné, Hradce Králové, Pardubic, Le-
tohradu a samozřejmě Přelouče přidaly dívčí sestavy ze Svitav, Vyso-
kého Mýta a Hostinného.

Turnaje se budou konat v městské hale v Přelouči 8. října 2023,
3. prosince 2023 a 4. února 2024, všechny tři turnaje započnou v 9 ho-
din utkáním domácího celku.

Mladší žáci – Liga mladších žáků
(roč. nar. 2011–2012): 

V kategorii mladších žáků a žákyň se liga opět pořádá osvědče-
ným systémem tzv. výkonnostních košů, mezi kterými se dle aktuál -
ních výsledků po odehraném kole sestupuje a postupuje. 

Vzhledem k povaze formátu není možné dopředu říct, s jakými
soupeři se Orel utká. Funguje zde ovšem podobný koncept, jako
v lize dorostenců, a to že se postupně potkávají čím dál tím více vý-
konnostně vyrovnaná družstva.

Elévové – Pardubický přebor elévů 
(roč. nar. 2013–2014):

V této krajové soutěži elévů děti utkají s dalšími 10 týmy z Par-
dubic, Jablonného, Orlicka-Třebovska, Svitav a Litomyšli. V této ka-
tegorii se hraje systémem 3 hráčů + brankář na zmenšeném hřišti.
Jedná se o rychlejší a akčnější verzi florbalu uzpůsobenou pro men -
ší děti.

Přípravka – Pardubická liga přípravek
(roč. nar. 2015 a mladší):

Orel Přelouč bude opět účinkovat v lize přípravek, což je nej-
mladší florbalová kategorie. V praxi se jedná a zápasy akademií tý-
mů Sokol Pardubice, Sokol Chrudim a Orla Přelouč. Děti se vždy
rozdělí do několika týmů, které mezi sebou sehrají hned několik
utkání. Podobně jako u elévů se hraje systémem 3 hráčů a brankáře
a hraje se na speciálně zmenšené branky.

Na závěr článku pak připomínáme všem dalším zájemcům a zá-
jemkyním o florbal, že i pro novou sezónu bude každý trénink
v městské hale za Fontánou v září náborový, a to do všech kate-
gorií. Znamená to, že kdokoliv si může přijít na trénink zkusit po-
trénovat a zahrát, a to i bez výstroje (včetně zájemců o gólmana) –
k dispozici je k zapůjčení příslušná florbalka či výbava pro gólmana.

Tréninky budou pravidelně s tímto rozpisem:
Přípravka a elévové              –    úterý a čtvrtek 16:30–17:30
Mladší žáci a dorostenky    –    úterý a čtvrtek 17:30–18:45
Dorost                                      –    úterý a čtvrtek 18:45–20:00
Muži                                          –    úterý a čtvrtek 20:00–21:30

Bližší informace pak získáte na telefonu 732 610 593, nebo na ná-
stěnkách oddílu u Orlovny, u parku u Záložny, na Náměstí 17. listo-
padu či v městské sportovní hale.

Václav Kumstýř

Právě před sedmdesáti lety, v září 1953,
se začalo v Přelouči poprvé vyučovat na vše-
obecně zaměřené střední škole zakončené
maturitou. V prvních letech však prošla po-
měrně komplikovaným vývojem, který byl
dán tehdejšími reformami školství. Nejprve
byla nazývána jedenáctiletá, resp. dvanácti-
letá střední škola, poté střední všeobecně
vzdělávací škola (SVVŠ) a od roku 1968 je to
konečně gymnázium. Prvních šest let sídlila
v budově tzv. staré školy na Masarykově ná-
městí, od září 1959 je pak v provozu současná
budova čp. 1025 v ulici Obránců míru, dříve
známá jako „nová škola“ (přikládáme foto-
grafii školy datovanou do roku 1960).

Za sedm desetiletí školou prošlo asi 3500
studentů. Autor těchto řádků vypracoval
v roce 2020 soupis významných a zajímavých
absolventů této školy, který průběžně aktua -
lizoval – v současnosti je na webu školy do-
stupná čtvrtá verze seznamu. V tomto článku
se pokusíme téma základně shrnout, podrob-
nější informace nalezne velevážený čtenář ve
zmíněném seznamu. 

První absolventi přeloučské všeobecně za-
měřené střední školy se narodili zhruba v le-
tech 1937–1940 (kolem poloviny 20. století
probíhaly komplikované školské reformy, tak-
že se v jednom ročníku mohli sejít studenti
narození v různých letech) a opustili školu
v roce 1956. Není snadné objektivně říci, kdo
z absolventů je či není významný. Uvádíme
na tomto místě především jména osobností,
která svým významem vykročila z regionu
Přeloučska, resp. Pardubicka a jsou ve svém
oboru více známá.

Začněme dvěma již nežijícími absolven-
ty. Hned v prvním maturitním ročníku v ro-
ce 1956 byl Vladimír Jiránek (1938–2012),
pozdější významný kreslíř, karikaturista a re-
žisér krátkých animovaných filmů. Snad všich-
ni známe jeho díla Bob a Bobek – králíci z klo -
bouku a Pat a Mat. Jen o rok později maturoval
v Přelouči RNDr. Petr Jakeš, Ph.D., CSc.
(1940–2005), geolog, který na přelomu 60.
a 70. let pracoval v americkém Houstonu jako
vědecký pracovník, zkoumal zde vzorky hor -
nin přivezené v rámci expedic z Měsíce. Zají -
mavé je, že jak po Jiránkovi tak i po Jakešovi, kte -
ří se museli přinejmenším potkávat na chod-
bách staré školy, se dnes jmenuje planetka.

Přeloučská střední škola, vzhledem ke své-
mu zaměření, generovala a generuje zejmé-
na studenty vysokých škol. Někteří z nich na
nich pak začali pracovat a to v různých obo-
rech (v mnoha případech dosáhli akademic-
kého titulu profesor). Jiní se stali zaměstnanci
různých dalších institucí (muzea, nemocnice
a tak dále). 

V oblasti tělesné výchovy můžeme jmeno-
vat Doc. PhDr. Jiřího Hrabince, CSc. (1942)
z Univerzity Karlovy a Marcellu Marboe-Hra -
bincovou (1946). První jmenovaný na své
někdejší přeloučské alma mater později do-
konce vyučoval, paní Marboe-Hrabincová
působí také jako spisovatelka. Zoologem se
stal Prof. Ing. Jan Brouček, DrSc. Ph.D.
(1948) působící na Slovensku a RNDr. Vla-
dimír Lem berk (1963), který pracoval ve
Východočeském muzeu v Pardubicích a je
též cestovatelem. V oblasti biologie působí
bratři Prof. Ing. Jaromír Šantrůček, CSc.
(1952) a Prof. Ing. Ji ří Šantrůček, CSc. (1955)
z České zemědělské univerzity, resp. Jihoče-

ské univerzity. Oblasti lékařské péče se vě-
nuje Prof. MUDr. Sylvie Dusilová Sulko-
vá (roz. Bukovská), CSc., DrSc., MBA
(1954), zabývající se nefrologií, a farmakolog
Prim. PharmDr. Jiří Skalický, Ph.D. (1954).

Zajímavé je, že přeloučské gymnázium
vzdělalo také nejméně čtyři významné histo-
riky – jde zejména o Prof. PhDr. Petra Vor-
la, CSc. (1963) z Univerzity Pardubice, ale
také PhDr. Michaela Zachaře (1965), ně -
kdejšího ředitele Národního památkového
ústa vu-územního odborného pracoviště v Pra-
ze, a Mgr. Jana Tetřeva (1968) a PhDr. Hanu
Vincenciovou (roz. Horkou) (1959) z Výcho-
dočeského muzea v Pardubicích. Tři z nich na-
psali nové Dějiny města Přelouče. Ekonomkou
se stala Doc. Ing. Jolana Volejníková (roz. Ku -
čerová), Ph.D. (1965) z Univerzity Pardubice.

Nejméně dva významní absolventi pře-
loučského gymnázia působí v zahraničí – jde
o vesmírného architekta Ing. arch. Ondřeje
Douleho, Ph.D. M. Sc. (1978) a Petra Ma-

touše, Ph.D. (1980), nyní pracovníka univer-
zity v australském městě Sydney. 

V oblasti politiky to z někdejších přelouč-
ských gymnazistů nejdále dotáhli dva poslan-
ci Parlamentu České republiky, a to již jednou
jmenovaný Prim. PharmDr. Jiří Skalic-
ký, Ph.D. (1954) a dále také Bc. Mikuláš Fer-
jenčík (1987). Ing. Roman Vlasák (1954) se
stal místostarostou Poděbrad. Můžeme jme-
novat ještě dva podnikatele – Ing. Petra No -
hela (1964), zakladatele významné české vel -
koobchodní společnosti zabývající se distribucí
zahrádkářských potřeb s působností v České
a Slovenské republice, a průkopníka českého
internetu Patricka Zandla (1974). 

Přestože přeloučské gymnázium není ško-
la umělecky zaměřená, někteří její absolventi
se v životě začali úspěšně umění věnovat. Mu -
síme zmínit hudebního manažera Jaroslava
Foršta (1952), divadelníka Doc. Mgr. Milana
Schejbala (1952), výtvarnici Květu (Květosla-
vu) Legezovou (1960), muzikálového produ-
centa JUDr. Oldřicha Lichtenberga (1963)
a hudebníka Michala „Márdi“ Maredu (1974),
který působí v kapele Vypsaná FiXa. Televizní
a rozhlasovou moderátorkou se stala Bc. Šár-
ka Volemanová, roz. Kubelková (1974). 

Použitá literatura a prameny:
PEŠTA, Matěj. Významní absolventi, studenti a učite -
 lé přeloučského gymnázia, resp. jeho předchůdců od
roku 1953 (dostupné online na stránkách školy)
VOJTĚCH, Ondřej. Dva dny oslav přeloučského
gymnázia. Přeloučský Rošt, 2023, č. 7–8, s. 20

                                Mgr. Matěj Pešta, 
                                správce muzejních sbírek 
                                města Přelouče, KICMP
                                muzeum@kicmp.cz

Významní a zajímaví absolventi přeloučského gymnázia



Sport

35

z
á

ří
 2

0
2

3

9/23

Sport
P

ře
lo

u
č

sk
ý

 R
O

Š
T

34
9/23

cokoliv, tak mimo hřiště je to jednoznačná výhra. Silnější vazby, nová přá-
telství a nová motivace do dalšího rozvoje. Příště to přeci chceme vyhrát,
protože NA TO MÁME!

Dovolte mi poděkovat všem sponzorům této akce, také rodičům dětí,
kteří na každou akce připraví nějaké dobroty na prodej a tyto peníze potom
použijeme na podobné akce právě pro děti a v neposlední řadě samozřej-
mě samotnému RC Přelouč. Díky Vám bylo možné poskytnout tento zájezd
dětem za velmi dobrou cenu a že nám děti svěří, že v nás mají důvěru a zá -
roveň mají zájem o to, aby jejich děti zažily něco mimořádného!

Dovolte mi také poděkovat všem trenérům a rodičům, kteří se nebojí
vycestovat s hromadou dětí, starat se o ně a vzít za ně zodpovědnost –
to opravdu není jen tak!

No a asi největší díky patří všem hráčkám a hráčům! Byli jste perfektní,
nemuseli jsme řešit žádné zásadní problémy, všichni se řídili nastavenými
pravidly a hlavně jste skvělá parta! Přejeme Vám, ať Vám to vydrží co nej-
déle a hlavně ať takových zážitků máme co nejvíc! 

Vojtěch Horáček a Jan Šmíd

Ragbisté Přelouče zůstávají 
i pro příští sezónu v 1. lize

V sobotu 17. 6. odehráli ragbisté Přelouče poslední utkání před letní
pauzou. Soupeřem nám byl tým Pragy, se kterou jsme se utkali o účast
v Extralize pro příští rok 2024. Praga vstoupila do utkání jak nejlépe mohla
a v 20. minutě vedla 19:0. V prvním poločase se nám podařilo 2x položit
a o obě pětky se postaral na křídle hrající Oldřich Chrbolka. Jednu pětku
potvrdil konverzí Jan Kohout. Praga do poločasu odpověděla také dalším
dvěma pětkami a stav byl v poločase 33:12. Ve druhé půlce hrála už pře-
vážně Praga a postupně položila další tři pětky. Závěrečné slovo jsme si
vzali mi, když Olda Chrbolka týmově přihrál Jakubovi Čížkovi, který položil
naší třetí pětku v utkání. Honza Kohout pětku potvrdil konverzí a konečný
stav barážového utkání byl 50:19.

V 1. lize pro příští sezónu nám budou soupeři týmy Zlína, Slavie, Vídně,
Bystrce Brno a Tatry Smíchov B.

RC Praga Praha – RC Přelouč 50:19 (33:12)
Body Přelouče: Chrbolka 10 (2P), Čížek Jakub 5 (1P), Kohout 4 (2KPP)
Sestava Přelouče: Dušek, Čejka, Staněk, Križánek, Krejzl, Hanč, Adamec,
Preininger, Stýblo, Kohout, Chrbolka, Nevrlý, Čížek Jan, Řičica, Čížek Jakub
Střídali: Halík, Rosenkranz, Šimon, Jech, Pospíšil, do hry nezasáhli: Fyrbach,
Rozkošný, Doležel

Po krátké letní pauze čeká tým mužů soutěž zvaná Pohár XV 2023, ve
kterém jsou stejně jako minulý rok rozděleny týmy podle rankingu do
čtyřčlenných skupin. Nám byli do skupiny přisouzeny týmy Zlína, Bystrce
a Petrovic, ale je možné, že dojde ještě k nějakým změnám. První kolo by
se mělo odehrát 20. srpna a mi pokud budeme mít přístupné hřiště po
výstavbě kanalizace, ho odehrajeme doma.

Šesté místo z Mistrovství ČR v ragby 7’s
Stejně, jak je tomu už pár posledních sezón, tak i letos poslední slovo

v ragbyovém kalendáři před letní pauzou mělo sedmičkové ragby. Dvouden-
ní Mistrovství České republiky se tentokrát odehrálo v Olomouci 1.–2. 7.
Do turnaje se přihlásilo deset týmů, které byly rozděleny do dvou skupin. 

Skupina A: Tatra Smíchov, Slavia, Petrovice, Olomouc, Havířov 
Skupina B: Vyškov, Bystrc, Přelouč, Praga, Sparta 

Už v rámci skupiny nás nečekalo ani jedno lehčí utkání, takže cíl byl
jasný, jít zápas od zápasu a doufat v co nejlepší umístění. Pro turnaj jsme
si důvodu menšího počtu přeloučských sedmičkových hráčů oslovili pár
hráčů z Brna, kteří se na turnaj nepřihlásili. 

Dres Přelouče oblékli: Čížek Jan, Čížek Jakub, Kohout, Nevrlý, Hanč, Krejzl,
Križánek (Přelouč), Tieber, Kučera, Šmíd (Dragon Brno), Kratochvíl (Bystrc
Brno) trenér: Tomáš Fyrbach asistent: Vít Rozkošný

Ve skupině jsme po čtyřech těžkých a vyrovnaných utkáních obsadili
na skóre 3. místo a ve druhý hrací den jsme bojovali už pouze o nejlépe
konečné 5. místo. O které jsme si nakonec přeci jen zahráli, ale náš soupeř
byl lepší.

Výsledky ve skupině: Přelouč – Bystrc 19:5, Přelouč – Praga 10:21, Přelouč –
Sparta 17:19, Přelouč – Vyškov 26:19 o konečné umístění: Přelouč – Ha-
vířov 24:5, Přelouč – Praga 5:33
Konečné umístění na MČR 7’s: RC Tatra Smíchov, RC Slavia Praha, RC Spar -
ta Praha, JIMI RC Vyškov, RC Praga Praha, RC Přelouč, RK Petrovice Praha,
RC Havířov, RC Bystrc Brno, RC Olomouc

United World Games Klagenfurt 2023

Letos poprvé jsme se jako RC Přelouč zúčastnili zájezdu do Klagenfurtu,
kde se v rámci United World Games utkávají děti z celého světa ve 12-ti spor -
tech. Her se zúčastnilo přes 8000 hráčů a hráček z 30-ti zemí světa. My jsme
odehráli turnaje 7’s ve třech kategoriích. Kategorie chlapců U12. U14 a U16
(která byla doplněna o hráče Babic) a naše hráčky doplnili tým Czech Bar-
bariens.

Do Klagenfurtu se odjelo ve čtvrtek 22. 6. autobusem, cesta proběhla
v pořádku a po příjezdu se posádka ubytovala, prohlédla si okolí Wörther-
see Stadion a šlo se brzy spát.

V pátek se už rozehráli turnaje. První, kdo si okusil místní trávník byl
tým U16, který porazil Texas Rugby 19:10. Ve druhém utkání jsme se měli
utkat s týmem Ukrajiny, která se bohužel nakonec na turnaj nedostal. Ka-
tegorie U14 si dva zápasy zahrála a byly to dvě prohry, s německou školou
Erfurt 14:21 a s holandským Wassenaar Warriors 7:21. Kategorie U12 se
postavila rakouskému Hargelsbergu 10:40 a Strong Girls 50:0. Tým holek
své dva zápasy oba vyhrál. Po celém dni byly ještě slavnostně zahájeny hry,
kde týmy nastupovaly se svou vlajkou, jako je tomu stejně při zahajování
Olympijských her.

V sobotu čekaly všechny týmy znovu dva zápasy. U16 porazili Lipsko-
-Erfurt 21:5 a podlehli Donau Wien 0:43. S bilancí jedné výhry a jedné pro-
hry odehráli zápasy i U14, kdy nejdříve podlehli Říčanům 0:47 a porazili
rakouský Graz 57:0. Dvě porážky si připsali U12, s maďarským Esztergo-
mi Vitézek 5:30 a něměckým St George’s RUFC 15:20. Děvčata odehrála
dvě utkání proti týmu Laza Sport SE, první ve skupině 15:21 a druhé v se-
mifinále 29:17.

V neděli 25. 6. proběhly finálové zápasy, do kterých už zasáhli pouze tým
dívek a chlapci U16. Holky se v českém finále nakonec radovaly ze zlatých
medailí, když porazily v napínavém zápase Strong Girls 21:19. Kluci už
takové štěstí neměli a v souboji o bronzové medaile podlehli týmu Texas
Rugby 12:33. Následovalo rozloučení se stadionem a cesta autobusem zpět
do Čech. Takovéto akce mají obrovskou sílu v tom, že ať se na hřišti děje

TJ SOKOL Přelouč
SOKOL MÁ TRADICI a chce vést všechny
k pohybu a společné aktivitě, být vzorem
člověka silného tělem i duchem a sdílet
pa tero společných hodnot: 

SPORT, OBČANSTVÍ, KOMUNITA, OSOBNOST, LASKAVOST

NABÍDKA CVIČENÍ V SOKOLOVNĚ od září 2023

RODIČE A DĚTI                                ČT              16.00 – 17.00 
                                                                                 dopoledne dohodou 
PŘEDŠKOLNÍ ŽACTVO                   ÚT             16.00 – 17.00 
VŠESTRANNÁ GYMNASTIKA       ÚT + ČT   17.00 – 19.00 
TRAMPOLÍNKY s DITOU               ST              16.00 – 17.00 
TRAMPOLÍNKY s LUCKOU           PO             17.15 – 18.15 
VOLEJBAL pro HOLKY 4.– 6. tř.     PO             16.00 – 17.00
                                                                                 17.00 – 18.00 

ŽENY (nejen 60+)                             PO + ČT   18.00 – 19.00
                                                                                 19.00 – 20.00 
ZDRAVOTNÍ CVIČENÍ                     PO             19.00 – 20.00 
KONDIČNÍ CVIČENÍ – míče           ST              18.30 – 19.30
TRAMPOLÍNKY pro dospělé         ÚT             18.30 – 19.30
BADMINTON pro veřejnost           DOHODOU                                 
STOLNÍ TENIS pro veřejnost          DOHODOU                                 
JÓGA A MEDITACE                                            od října 
KOLOBĚŽKY                                      DOHODOU                                 

Bližší informace:   sokol-prelouc.webnode.cz      / 603 180 655 /  
                                   fb T.J.Sokol Přelouč 
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Hokejbalový program 
v našem areálu na měsíc září!

Soupeři našich týmů 
v sezoně 2023/2024

Muži: 2. liga – východ
HBC Pardubice „B“
SK Hokejbal Letohrad „B“
SK Prachovice
HBC Hradec Králové 1988 „B“
HBC Chlumec n. C.
TJ Sršni Svitavy
Ježci Heřmanův Městec „B“
HBC Svítkov Stars Pardubice „B“

Starší žáci: Liga SŽ – východ
HBC Hradce Králové 1988
HBC Pardubice (bílá + modrá)
HBC Svítkov Stars Pardubice
Ježci Heřmanův Městec
SK Hokejbal Letohrad
TJ Lokomotiva Česká Třebová
TJ Sršni Svitavy

Mladší žáci: Přebor VČ
HBC Hradec Králové 1988
HBC Pardubice
HBC Svítkov Stars Pardubice
Ježci Heřmanův Městec

Přípravka: Přebor VČ
HBC Hradec Králové 1988
HBC Pardubice (bílá + modrá)
HBC Rangers Opočno
HBC Svítkov Stars Pardubice
Ježci Heřmanův Městec
SK Hokejbal Letohrad
TJ Sršni Svitavy

Do uzávěrky Roštu nebyl znám rozpis sou-
těží! Start soutěží je 9.–10. 9. 2023

Sledujte aktuálně na www.hcjestrabi.cz.

Výsledkový servis
Martin Šmíd vítězem 1. ligy 
v dresu SK Kometa Polička!

SK Kometa Polička vyhrála základní část
1. ligy – východ.

V play-off pak zcela dominovala a získala
titul Mistra 1. Ligy pro sezonu 2022/2023.

Postup do Extraligy však odmítla a proda-
la licenci do Hradce Králové!
Play-off:
ČF: Kometa – SK Pedagog České Budějovice 

3:0 (5:1, 4:3p, 5:3)
SF: Kometa – SK Suchdol n. L. 

3:1 (6:5, 0:1, 5:2, 5:0)
Finále: Kometa – TJ Blatná Datels 

3:0 (7:4, 7:3, 6:1)

Turnaj krajských výběrů U13 
v Děčíně!

Matyáš Tesař a Tomáš Záruba 
v sestavě vítězného týmu U13 Pce kraj!

Oba naši kluci získali zlato na turnaji krajů,
když jejich tým (výběr Pardubického kraje)
vyhrál všechny čtyři utkání v základní skupi-
ně A i oba zápasy v bojích o medaile.

SF: Pce kraj – Plzeňský kraj 4:1
Finále: Pce kraj – Středočeský kraj 3:0

Turnaj krajských výběrů 
veteránů (40+) v Přelouči!

Výběr regionu Východ vyhrál další vete-
ránský turnaj a obhájil tak 1. místo z ledno-
vého turnaje v Mostě. Tým byl tvořen převáž-
ně hráči Přelouče.

Východ – Sever 3:2ss (Šmíd, Stoklasa, Menc)
Východ – Jih 7:4 (Čermák 3x, Komůrka, Přího -
da, Marvan, Slanina)
Východ – Západ 4:2 (Čermák 2x, Příhoda,
Šmíd)

HC Jestřábi Přelouč
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Správné znění letní křížovky bylo: Zítra to roztočíme
drahoušku. V rámci losování se výhercem stal Josef Macner,
gratulujeme. Malý dárek je připravený v redakci Roštu. Všem dě -

 kujeme za přízeň a těšíme se na vaše nové odpovědi, které za-
sílejte na mail: rost@mestoprelouc.cz nebo volejte na telefon
466 094 103.

KŘÍŽOVKY 2023 NA TÉMA „SLAVNÉ ČESKÉ KOMEDIE“

VŠECHNY TAJENKY (KŘÍŽOVKA, DOPLŇOVAČKA, FOTOHÁDANKA) HLÁSIT DO 13. 9. 2023!

DOPLŇOVAČKA 2023 
na téma „Slavní přeloučští rodáci a obyvatelé“

Tajenka letní doplňovačky byla: 
Stanislav Brebera (1925–2012), 

Hradecká čp. 278
Jedním z nejznámějších přeloučských rodáků 20. století je che-

mik Ing. Stanislav Brebera. Rodák z Hradecké ulice se proslavil hlavně
jako spoluvynálezce slavné výbušniny. V letech 1956–1958 vynalezl
v pardubické Explosii v Semtíně společně s Ing. Radiem Fukátkem
plastickou trhavinu, která později dostala název Semtex. Našla uplat -
nění v armádě i civilním sektoru. V letech 1975–1981 byl Semtex
exportován i do světa. Dostal se přitom také do rukou teroristů (nej -
známější je případ tragického útoku na letadlo Pan Am nad městeč -
kem Lockerbie ve Spojeném království roku 1988 – použití Semte-
xu nebylo při vyšetření činu potvrzeno). 

(čerpáno z brožury sepsané M. Peštou 
Slavní přeloučští rodáci a obyvatelé – 20. století)

V rámci losování se výhercem stal Vladimír Bareš, gratulujeme.
V redakci Roštu je připravený malý dárek. Nové odpovědi zasílejte
jako vždy do redakce Roštu na mail: rost@mestoprelouc.cz. 

DOPLŇOVAČKA – Slavný přeloučský…

1. Nevelká koule. – 2. Vázanka. – 3. Polévka z mléka a brambor
(oblast ně). – 4. Zápis historických událostí. – 5. Tělocvičné nářadí.
– 6. Malá kočka. – 7. Pomluva. – 8. Kapka (zdrobněle). – 9. Druh
keře. 
Pomůcka: krušina



Pokračování programu na předposlední straně.Příští číslo Roštu vyjde v pátek 29. 9. 2023.


